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W NUMERZE TAKŻE:
✦ UDANE PÓŁROCZE - SPRAWO- 
   ZDANIE Z DZIAŁALNOŚCI 

✦ ISO NA NASTĘPNE TRZY LATA

✦ MAMY NAGRODĘ LIDERA SPÓŁ- 
    DZIELCZOŚCI MIESZKANIOWEJ

✦ ZMARŁ RYSZARD DZIALUK

✦ PÓŁ WIEKU OBIETNIC - O BRAKU 
   PRAWA DO GRUNTÓW PISZE 
   GRAŻYNA CABAJ

✦ BRUDNA WODA NA SIELCACH

✦ HISTORIA IDZIKOWSKIEGO

PRZEGRANE WYBORY 
SAMORZĄDOWE

    Na osiedlach „Energetyki” mieszka około 
30 tysięcy osób uprawnionych do głosowa- 
nia. Do Rady Dzielnicy Mokotów tylko Steg- 
ny, Sadyba i Idzikowskiego mogą wybrać 
pięciu radnych. Tymczasem na listach ubie- 
gających się o mandat radnego ze świecą 
szukać mieszkańców aktywnych na forum 
spółdzielni. Brak reprezentacji w organach 
stołecznego samorządu z pewnością nie 
sprzyja realizacji interesów spółdzielców           
i rozwiązywaniu problemów mieszkańców. 
Komentarz: strona 2.

DOSTĘPNOŚĆ PLUS 
„ENERGETYKA” 

   Tylko dwie spółdzielnie w Polsce przystą- 
piły do tej pory do rządowego programu Do- 
stępność Plus. Jego celem jest dostosowanie 
otoczenia do wymogów osób o szczegól- 
nych potrzebach: niepełnosprawnych oraz 
starszych. Przystąpienie do programu to de- 
klaracja likwidowania barier architektonicz- 
nych. Co prawda obecnie nie ma możliwości 
uzyskania żadnego wsparcia finansowego, 
ale rząd zapowiada, że docelowo na program 
zostanie przeznaczonych ponad 23 mld zł. 
Więcej: strona 8.
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USTAWA CZY UCHWAŁA.
KTÓRĄ ŚCIEŻKĘ  PRZEKSZTAŁCENIA 
UŻYTKOWANIA  WIECZYSTEGO 
WE WŁASNOŚĆ  WYBRAĆ?
Po latach braku rozwiązań odnośnie likwidacji  
użytkowania wieczystego, obecnie mamy dwie 
drogi do uzyskania pełnej własności. Ale obie 
ścieżki mają wyboje, a wybrać trzeba. Strona 6.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.      
Najbliższe dyżury redakcyjne:   5 listopada                  
i  3 grudnia  godz. 19  w siedzibie spółdzielni. 
Następny numer  M6  ukaże się w połowie grudnia. 

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awarie hydroforni i sieci 
wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie 
Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

   21 października odbyły się wybory do Rady Dziel- 
nicy Mokotów oraz Rady m. st. Warszawy. I choć 
tekst ten powstał jeszcze przed wyborami, gdyż 
gazeta została oddana do druku 16 października, 
to i tak można stwierdzić: jako spółdzielnia wybo- 
ry te przegraliśmy.
   Wśród kandydatów do Rady Dzielnicy Mokotów 
osoby działające w organach spółdzielni można 
policzyć na palcach jednej ręki: jedna członkini 
Rady Nadzorczej, kilku z rad osiedli. A przecież 
okręg nr 5, z którego wybieranych jest pięciu rad- 
nych (o mandat ubiegały się 43 osoby) to głównie 
tereny „Energetyki” - obejmuje on całe Stegny, 
Sadybę i Idzikowskiego. Oprócz tego jedynie 
część   Starej Sadyby i osiedla po drugiej stronie 
Śródziemnomorskiej. 30 tysięcy wyborców, z któ- 
rych na osiedla spółdzielni przypada z pewnością 
powyżej 20 tysięcy. Pozostali mieszkańcy - z osied- 
li Sielce i Bernardyńska - głosowali w okręgu nr 4        
o dziwnym kształcie, bo obejmującym tereny od 
Wału Zawadzkiego po al. Wilanowską. Tam też 
brak spółdzielców.
   Bez szans na reprezentację ze strony osób, któ- 
rym bliska jest specyfika spółdzielni jesteśmy też 
w Radzie Miasta. Tutaj na mokotowskich listach 
praktycznie nie ma osób aktywnie udzielających 
się społecznie na forum spółdzielni. 
    W efekcie  (obym się  mylił!)  spółdzielnia  licząca
ponad 20  tysięcy  członków, administrująca spo-

rym kawałkiem Mokotowa nie będzie miała repre- 
zentacji, czy choćby przedstawiciela, którego moż- 
na by określić mianem „ambasadora” interesów 
spółdzielni i jej mieszkańców.  Sytuacja taka (zno- 
wu - obym się mylił!) nie przybliża „Energetyki” do 
rozwiązania kluczowych problemów mieszkań- 
ców. I nie mam tu na myśli krytycznej wręcz spra- 
wy nieuregulowanego stanu prawnego gruntów, 
gdyż to wykracza poza możliwości radnych, ale 
dobrym przykładem może być np. ciągnąca się od 
lat sprawa przebudowy skrzyżowania ulic św. Bo- 
nifacego z Sycylijską i Sardyńską, czy opisywane       
w M6 problemy osiedla Bernardyńska z komuni- 
kacją miejską („ZTM ignoruje potrzeby osiedla Ber- 
nardyńska”, nr 3/2018).
    Bez silnej reprezentacji w samorządzie warszaw- 
skim „Energetyka”, jak inne stołeczne spółdziel 
nie, nie staną się dla władz miasta partnerem,              
a pozostaną petentem, któremu nawet w kampanii 
wyborczej (kiedy to z zasady obiecuje się wszyst- 
ko i wszystkim)  nie warto składać obietnic.

P.S. Spółdzielnia wysłała do kandydatów na prezy- 
denta Warszawy list z prośbą o ustosunkowanie 
się do kwestii możliwości uregulowania stanu 
prawnego gruntów. Odpowiedział jeden - sztab 
Rafała Trzaskowskiego poinformował, iż przeka- 
że sprawę do Biura Powiatu Warszawskiego PO.

Osiedla „Energetyki” - biała plama 
na samorządowej mapie Warszawy

     W SKRÓCIE

✦ Dyżury członków Rady 
Nadzorczej 
W każdy pierwszy wtorek 
miesiąca dyżuruje członek 
Rady Nadzorczej. Dyżur 
odbywa się w siedzibie spół- 
dzielni przy ul. Zwierzyniec- 
kiej 8A   w godzinach 
16.30-18.00. Podczas naj- 
bliższego dyżuru 6 listopada  
na mieszkańców czekać 
będzie Marek Żyszko. Ostatni 
dyżur w tym roku zaplanowa- 
no na 4 grudnia.

✦   Roszady w administracjach
Wiesław Kuczmarski - dotych- 
czasowy kierownik admini- 
stracji osiedla Stegny Północ, 
został zastępcą kierownika ds. 
technicznych na Sielcach, zaś 
stanowisko p.o. kierownika 
administracji przy Czarnomor- 
skiej objął Andrzej Osiński. 
Obowiązki zastępcy kierow- 
nika ds. technicznych na 
osiedlu pełni z kolei  Jarosław 
Kulawiak. 

opr. red.
Mariusz Ilnicki

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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    Przyjęcie sprawozdania z działalności spółdzielni w pierwszym pół- 
roczu, akceptacja wskaźników do planu gospodarczego na przyszły 
rok i zapoznanie się z działaniami związanymi z nowymi przepisami   
o ochronie danych osobowych - to sprawy, którymi zajmowała się RN 
na wrześniowym plenum. 
  Posiedzenie zaczęło się od obszernego przedstawienia sytuacji             
w spółdzielni pod kątem obowiązujących od maja przepisów o ochro- 
nie danych osobowych (RODO). Obowiązki „Energetyki” w tym zakresie 
i prowadzone działania przedstawił inspektor ochrony danych w spół- 
dzielni - Adam Myziak. Odpowiadał on też na pytania członków RN.         
W spółdzielni trwają szkolenia pracowników dotyczące właściwego 
postępowania uwzględniającego nowe przepisy. W spółdzielniach 
mieszkaniowych przetwarzanie danych osobowych jest specyficznym 
procesem, gdyż dotyczy danych członków tworzących spółdzielnię, 
dlatego część zachodzących sytuacji jest bezprecedensowa i wymaga 
analizy pod kątem konkretnego przypadku, podkreślał Adam Myziak. 
Poinformował, że dotąd nie było problemów spowodowanych bardzo 
restrykcyjnymi przepisami. 
   Rada Nadzorcza przyjęła sprawozdanie z działalności MSM „Ener- 
getyka” w pierwszym półroczu 2018 roku, a także zaakceptowała pod- 
stawowe wskaźniki do planu gospodarczego na rok 2019 (więcej na 
ten temat piszemy na stronach 7 i 10). Rada przyjęła ponadto uchwałę 
zmieniającą Regulamin Komisji Mieszkaniowej RN. Zmiany powodo- 
wane są znowelizowanymi w 2017 roku przepisami ustawy o spół- 

dzielniach mieszkaniowych, które pozbawiły spółdzielnie możliwości 
podejmowania uchwał wykluczających ze spółdzielni członków zale- 
gających z opłatami. 
    Sporą dyskusję wywołały wnioski o dołączenie do Komisji ds. Tereno- 
wo-Prawnych i Komisji Technicznej dwóch osób z głosem doradczym. 
Finalnie większością głosów członkowie Rady Nadzorczej zgodzili się, 
aby w pracach Komisji ds.  Terenowo-Prawnych udział brała Renata 
Kołodziej (osiedle Idzikowskiego), a do Komisji Technicznej dołączył 
Stanisław Kowalczyk (Sielce).
    Również ożywiona dyskusja - po raz drugi z rzędu na plenum - doty- 
czyła wyrażenia zgody dla spółki Innogy na służebność przesyłu na 
osiedlu Stegny Południe. Operator chce położyć nowe kable do trans- 
formatorów znajdujących się w budynkach Katalońska 3 i Marsylska 5. 
Zgodę wyraziła już Rada Osiedla Stegny Południe, jednak potrzebna 
jest uchwała Rady Nadzorczej, gdyż wiąże się to ze zmianą odpowied- 
nich zapisów w księgach wieczystych nieruchomości, przez które 
przebiegać będą kable (udzielenie tzw. służebności przesyłu). Po dłu- 
giej dyskusji w głosowaniu padł remis - po sześć osób było za i prze- 
ciw, pozostali obecni wstrzymali się od głosu, zatem decyzji o zgodzie 
nie podjęto. Członkom Rady przedstawione zostaną uzupełnione ma- 
teriały w tej sprawie i będzie ona ponownie przedmiotem obrad w paź- 
dzierniku. 
   Rada Nadzorcza zatwierdziła również termin Walnego Zgromadze- 
nia Członków w przyszłym roku - zebranie odbędzie się w sobotę            
8 czerwca tradycyjnie w sali w Centrum Konferencyjno-Szkoleniowym 
przy ul. Bobrowieckiej 9.
  Uchwały podejmowane przez RN można znaleźć na stronie interne- 
towej w zakładce Rada Nadzorcza. Protokoły z posiedzeń publiko- 
wane są sukcesywnie po ich zatwierdzeniu.Najbliższe posiedzenie RN 
odbędzie się we wtorek 30 października. 

M.I.

Rada Nadzorcza: ożywione 
dyskusje na wrześniowym plenum
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BERNARDYŃSKA
   We wrześniu Rada Osiedla przyjęła bez uwag 
sprawozdanie z wykonania planu gospodar- 
czego osiedla za I półrocze 2018 r., zaakcep- 
towała także wstępny projekt planu remon- 
tów na 2019 r. oraz propozycje zmian do re- 
gulaminów: porządku domowego i ogródków 
przydomowych oraz zasad organizowania            
i funkcjonowania parkingów strzeżonych na 
osiedlu. Ponadto Rada wyraziła sprzeciw             
w stosunku do planu budowy budynku wielo- 
rodzinnego przy ul. Gołkowskiej 2 - w sąsiedz- 
twie placu zabaw. Z powodu niskiej frekwen- 
cji nie udało się przeprowadzić wyborów 
uzupełniających do RDN Bernardyńska 5. Ko- 
lejne zebranie w listopadzie.
    W ramach przeglądów rocznych przeprowa- 
dzona została kontrola instalacji gazowej          
i przewodów wentylacyjnych. Przed rozpo- 
częciem sezonu grzewczego wymieniono we 
wszystkich lokalach odpowietrzniki na insta- 
lacji CO (Bernardyńska 1A-21). Ponadto prze- 
prowadzono remont wiatrołapu oraz instala- 
cji gazowej w budynku Bernardyńska 3, zaś       
w październiku zostaną pomalowane koryta- 
rze piwniczne oraz drzwi piwnic po zalaniu. 
W najbliższym czasie rozpocznie się moder- 
nizacja oświetlenia nocnego z montażem 
świetlówek LED w budynku Bernardyńska 17.  
    W październiku zostanie wymienione ogro- 
dzenie ogródków przydomowych na ogrodze- 
nie panelowe wraz z pięcioma furtkami oraz 
przeprowadzone prace ogrodnicze, w tym 
usunięcie dużego klonu, a także naprawa 
uszkodzonej przez MPO altany śmietnikowej 
w budynku Bernardyńska 2 oraz remont 
pomieszczenia technicznego na XIII piętrze w 
budynku Bernardyńska 13. 
  Na wniosek administracji zostały przepro- 
wadzone badania natężenia hałasu i emisji 
spalin z ulicy Gołkowskiej. Osiedle otrzymało 
zgodę Zarządu MSM „Energetyka” na wynaję- 
cie gospodarzowi domu lokalu mieszkalnego 
w budynku Bernardyńska 21.

IDZIKOWSKIEGO
  Rada Osiedla bez uwag przyjęła sprawo- 
zdanie administracji z wykonania zadań finan- 
sowo-gospodarczych za pierwsze półrocze 
2018 roku. Trwają prace na planem remon- 
tów na 2019 rok. Plan finansowy zostanie uz- 
godniony po ustaleniu zakresu remontów 
oraz konserwacji.
   We wrześniu, na prośbę Przewodniczącego 
Branżowej Komisji Dialogu Społecznego ds. 
środowiska Przyrodniczego przy Biurze Och- 

rony Środowiska, miała się odbyć prezentacja 
problemu fosy Przy Bernardyńskiej Wodzie. 
Dla osiedla jest to istotny problem ze wzglę- 
du na permanentne zalewanie wyjazdu i całej 
ulicy Idzikowskiego.  Niestety zaproponowa- 
na przez Komisję Dialogu osoba na posiedze- 
nie Rady Osiedla nie przyszła.
  Przedstawicielki Rady Osiedla: Krystyna Śmi- 
gielska i Renata Kołodziej wzięły udział w VIII 
Forum dla Zarządców Nieruchomości w Kiel- 
cach. Podczas seminarium prezentowane by- 
ły rozwiązania z zakresu efektywnego zarzą- 
dzania nieruchomościami, wykorzystania no- 
wych technologii obniżających rachunki, czy 
instalacji wind w niskich budynkach i ich dofi- 
nansowania.
  We wrześniu i październiku wykonano ostat- 
nie prace remontowe ujęte w planie na 2018 
rok. Finalizowane są prace przygotowujące 
osiedle do  sezonu zimowego.Dzieci w wieku 
4-6 lat rozpoczęły na osiedlowym boisku za- 
jęcia pod okiem trenerów. 

SADYBA
   W ostatnim czasie administracja przepro- 
wadziła szereg prac związanych z remontami 
instalacji elektrycznych. Zakończyła się wy- 
miana instalacji oświetlenia ogólnego oraz 
ewakuacyjnego w części wspólnych piwnic          
w budynkach Urle 8, Bonifacego 89 oraz Kon- 
stancińska 7 i 7A, wymiana WLZ, instalacji 
oświetlenia awaryjnego oraz przyłącza w bu- 
dynkach Powsińska 38 i Przy Bernardyńskiej 
Wodzie 1A oraz Sobieskiego 64. Zakończyła 
się wymiana wodomierzy w lokalach miesz- 
kalnych na wodomierze z odczytem radiowym 
w budynkach: Konstancińska 3B, Powsińska 
15 i 38, Sobieskiego 60, Przy Bernardyńskiej 
Wodzie 5, Korczyńska 10 i Solankowa 6. Nale- 
ży także odnotować remont klatki schodowej 
i korytarzy bocznych w budynkach Jaszo- 
wiecka 12 i Konstancińska 3A oraz budowę 
przedsionka wejściowego do budynku Kor- 
czyńska 8.
   Finalizowany jest remont wind w budynku 
Konstancińska 7B, wymiana instalacji WLZ, 
instalacji oświetlenia awaryjnego oraz przy- 
łącza w budynkach Przy Bernardyńskiej Wo- 
dzie 1, 3, a także wykonanie przyłącza wodo- 
ciągowego i hydroforni dla budynków Bonifa- 
cego 71 i 73. Na ukończeniu jest instalacja 
oddymiania klatki schodowej w budynkach 
Konstancińska 1 i Bonifacego 89.
  Trwają roboty obejmujące docieplenie ele- 
wacji dwóch ścian w budynku Korczyńska 6A, 
wymiana WLZ, instalacji oświetlenia awaryjne- 
go w budynku Jaszowiecka 6, oraz wymiana 
instalacji elektrycznej na kondygnacji piw- 
nicznej w 12 budynkach osiedla.
  Dział zieleni przeprowadza przegląd drze- 
wostanu pod kątem bezpieczeństwa i przygo- 
towuje wnioski o usunięcie drzew suchych             
i zagrażających ludziom.W przygotowaniu są 
także stanowiska do sadzenia nowych drzew: 
planowane jest posadzenie około 50 drzew 
zgodnie z decyzją Wydziału Ochrony Środo- 
wiska.

  W przetargu wyłoniono wykonawcę na wy- 
konanie II etapu modernizacji instalacji elek- 
trycznej w częściach wspólnych (m.in. wy- 
miana WLZ wraz z tablicami głównymi, admi- 
nistracyjnymi i piętrowymi, wykonanie insta- 
lacji oświetlenia klatek schodowych oraz wejść 
do budynku, wykonanie instalacji oświetlenia 
awaryjnego na klatkach schodowych i piwni- 
cach) w budynku Bonifacego 73. Ponadto zo- 
stał rozstrzygnięty przetarg na wykonanie in- 
stalacji monitoringu CCTV w budynkach przy 
ul. Bonifacego 92, Powsińska 23 oraz Jaszo- 
wiecka 8.   

SIELCE
  W trzecim kwartale 2018 roku z dużych re- 
montów zakończono wymianę poziomów ka- 
nalizacji w piwnicy budynku Czerniakowska 
42. W trakcie realizacji są wymiany kana- 
lizacji deszczowej z azbestu w budynkach 
Czerniakowska 28 i Sielecka 55 finansowane 
przyznaną dotacją ze środków budżetu m. st. 
Warszawy, wymiana WLZ, tablic i zabezpie- 
czeń instalacji elektrycznej w budynku Łużyc- 
ka 10, remont balkonów w budynkach Dolna 
2A i Stępińska 48/58, wymiana poziomów 
kanalizacji w budynku Czerniakowska 38,           
a także remont klatki schodowej i korytarzy  
w budynku Czerniakowska 26. Ponadto pro- 
wadzonych jest wiele innych mniejszych re- 
montów i napraw do zrealizowania po corocz- 
nych przeglądach, a także na wnioski rad do- 
mów-nieruchomości. 
   W wyniku przeprowadzonych postępowań 
przetargowych wybrani zostali wykonawcy 
do wymiany drzwi korytarzowych na drzwi 
ppoż. w budynkach Zwierzyniecka 3 i Czernia- 
kowska 36A. Wyłoniono także firmę do wy- 
miany poziomów kanalizacji w piwnicach bu- 
dynków Stępińska 36/46 i Sielecka 57.
   Na realizację czekają projekty remontów 
wejść z budową pochylni dla osób niepełno- 
sprawnych w budynkach Sielecka 57 i Stępiń- 
ska 36/46, które z uwagi na zbliżającą się 
zmianę warunków pogodowych zostaną prze- 
sunięte na rok 2019.  
    Do końca zmierzają roboty zaplanowane na 
2018 r. związane z budową drogi osiedlowej 
– od Czerniakowskiej 24 do Czerniakowskiej 
42. W ramach prac prowadzona jest wymiana 
oświetlenia, budowa chodników i miejsc po- 
stojowych. Następnym krokiem będzie wpro- 
wadzenie organizacji ruchu określanej jako 
strefa zamieszkania. Poszerzenie drogi i bu- 
dowa nowych chodników zwiększy bezpie- 
czeństwo na osiedlu.
  Rozpoczęły się coroczne obowiązkowe 
przeglądy instalacji i urządzeń gazowych 
oraz przewodów wentylacyjnych we wszyst- 
kich budynkach i lokalach, zgodnie z harmo- 
nogramem potrwają do grudnia.  
   Jak co roku o tej porze, opracowywany i uz- 
gadniany jest projekt planu gospodarczego       
i planu remontów na 2019 r. Wnioski o po- 
życzki z Centralnego Funduszu Remontowe- 
go na remonty złożyły tylko dwa budynki: 
Czerniakowska 107 i Nabielaka 2. 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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STEGNY POŁUDNIE
    Rada Osiedla we wrześniu pozytywnie zaopiniowała pomysł budowy 
parkingu wielopoziomowego przy ulicy Iberyjskiej (w miejscu dotych- 
czasowego parkingu strzeżonego) i przekazała sprawę do dalszego 
opracowania Zarządowi spółdzielni, przyjęła  też sprawozdanie z wy- 
konania zadań gospodarczych za I półrocze 2018 roku. Na sierpnio- 
wym posiedzeniu RO przyjęła stanowisko w sprawie parkowania na 
terenie osiedla. W ocenie Rady Osiedla docelowo należy zamknąć 
wszystkie wjazdy na teren osiedla, tak by wjazd był możliwy wyłącznie 
dla mieszkańców, którzy otrzymaliby piloty do szlabanów. 
  Administracja zakończyła wymianę wodomierzy z nakładkami do od- 
czytu radiowego w lokalach użytkowych. Przeprowadzono także wymia- 
nę instalacji ciepłej wody oraz cyrkulacji w budynku Egejska 17B oraz 
wymianę rur azbestowych na PCV instalacji kanalizacji deszczowej         
w czerech budynkach: Egejska 5, 7, Maltańska 3 i Marsylska 3.
   Zmodernizowane zostało oświetlenie ulicy Katalońskiej – w ramach 
prac zainstalowano 17 lamp LED w miejsce istniejących opraw sodo- 
wych. Trwa natomiast remont polegający na dociepleniu pawilonu ad- 
ministracyjno-usługowego przy ulicy Barcelońskiej 1.
   Regularnie prowadzone są prace obejmujące konserwację zieleni. Usu- 
wano susz, wiatrołomy z drzew, dokonywano cięć pielęgnacyjnych 
drzew i krzewów. Między innymi, przeprowadzone zostało cięcie żywo- 
płotów i krzewów na terenie całego osiedla, skoszono trawniki na pla- 
cach zabaw i na terenie sportowo-rekreacyjnym przy ul. Maltańskiej. 
Przeprowadzona została renowacja trawników po remontach ulic i awa- 
riach, wyznaczono miejsca pod rabaty z krzewami.

STEGNY PÓŁNOC
   W osiedlu kontynuowana jest wymiana wodomierzy z odczytem ra- 
diowym. Urządzenia wymieniono w 2696 lokalach, co stanowi 93 proc. 
całości. Wymiana odbywa się według harmonogramu. 
    Postępowania przetargowe na prace remontowe w budynku Kauka- 
ska 6 oraz na wykonanie remontu wytypowanych loggii w budynkach 
osiedla zostały unieważnione. Na wniosek Rady Domu Kaukaska 6, na 
22 października zaplanowano otwarcie ofert w kolejnym postępowa- 
niu przetargowym. Natomiast prace dotyczące remontu loggii po nego- 
cjacjach przeprowadzonych przez przedstawicieli administracji i Rady 
Osiedla zostaną zlecone wybranemu wykonawcy. 
  Zakończyły się remonty: dachu, daszków nad wejściami do klatek 
schodowych w budynku Sewastopolska 3; wymiana WLZ w budynku 
Batumi 1 oraz remonty dekarsko-blacharskie ujęte w planie na 2018 
rok. Przeprowadzone zostały również prace naprawcze na integra- 
cyjnym placu zabaw, jak również roboty drogowe związane z moder- 
nizacją wraz z prawidłowym oznakowaniem wszystkich miejsc posto- 
jowych dla niepełnosprawnych.
  Trwają remonty komór zsypów, holi i przedsionków węzłów ciepl- 
nych i innych pomieszczeń wspólnych w wybranych budynkach. Ponad- 
to administracja prowadzi wymianę rur kanalizacji deszczowej azbes- 
towo-cementowych na rury z PCV (Batumi 1 i Kaukaska 7).
   Rady domów zaopiniowały przekazane przez administrację projekty 
planów remontowych budynków na 2019 r. Do tej pory opinie  wyraziło 

19 rad domów, czyli ponad połowa wszystkich. W październiku i listo- 
padzie Rada Osiedla organizuje spotkania z mieszkańcami  w celu po- 
wołania rad domów w budynkach ich nie posiadających.  
   Zarząd spółdzielni podpisał z miastem kolejną umowę dzierżawy 
terenów osiedla na okres trzech lat do dnia 31.07.2021 r. Admini- 
stracja wystąpiła z pismem do dzielnicy w sprawie sfinansowania 
remontu oraz modernizacji infrastruktury oświetlenia zewnętrznego 
na terenie osiedla – z treścią pisma można zapoznać się na stronie 
www osiedla. 

STEGNY ROŻEK
    Po blisko dwóch latach dobiega końca remont klatek schodowych        
w budynku przy ul. Burgaskiej 6. Jeszcze w październiku ruszy re- 
mont ulicy wzdłuż tego budynku (dotychczasowa nawierzchnia asfal- 
towa zostanie zastąpiona kostką brukową). Zgodnie z decyzja Wy- 
działu Ochrony Środowiska, do końca października administracja wy- 
kona kolejnych osiem nasadzeń drzew , tym razem będą to drzewa 
liściaste.

   18 października - już po oddaniu M6 do druku - odbyło się zebranie 
osiedlowe na Stegnach Północ. Zostało zwołane na wniosek mieszkań- 
ców, którzy zebrali ponad 500 podpisów pod wnioskiem. Po ich weryfi- 
kacji liczba ta została skorygowana do 469 osób.  Zgodnie ze Statutem 
spółdzielni, do zwołania zebrania potrzeba podpisów 1/10 członków 
danego osiedla - w tym przypadku to ponad 320 podpisów.
   Jaki miał być cel zebrania? Inicjatorzy mówili o odwołaniu kilku człon- 
ków Rady Osiedla Stegny Północ. W myśl Statutu do skutecznego od- 
wołania członka rady osiedla potrzeba 2/3 głosów zebrania osiedlo- 
wego. Zebranie jest ważne bez względu na liczbę osób, która weźmie  
w nim udział. W kwietniowym zebraniu uczestniczyło 80 osób.

Zebranie osiedlowe na „Północy”

Reklama

opr. red.
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   W sylwestrową noc większość mieszkań- 
ców osiedli „Energetyki” będzie miała jeszcze 
jeden powód do toastu. 1 stycznia 2019 roku 
zaczną obowiązywać przepisy Ustawy o prze- 
kształceniu prawa użytkowania wieczystego 
gruntów zabudowanych na cele mieszkanio- 
we w prawo własności gruntów. Ustawa nie 
zamyka jednak możliwości przekształcenia 
na zasadach określonych w uchwale Rady 
Miasta st. Warszawy przyjętej w czerwcu ze- 
szłego roku. Przed mieszkańcami  i spółdziel- 
nią decyzje o wyborze ścieżki przekształce- 
nia, a trudno jednoznacznie określić korzyst- 
niejsze rozwiązanie.  Tym bardziej, że aktual- 
nie nie znamy jeszcze wysokości bonifikaty, 
którą zaoferuje miasto przy przekształceniu 
w myśl ustawy, brak więc pełnego obrazu sy- 
tuacji. Nie mniej przedstawiamy inne aspekty, 
które należy wziąć pod uwagę i przede 
wszystkim o których trzeba pamiętać, żeby 
realnie zachować możliwość wyboru. 
   Ścieżka „miejska” - w myśl uchwały Rady 
Miasta, kusi bonifikatą w wysokości 95 proc. 
Obecnie trudno określić, jaki poziom bonifi- 
katy ustalą miejscy radni do nowej ustawy, 
ale w tym kontekście warto pamiętać, że              
w ustawie ustalono bonifikatę w wysokości 
60 proc. dla gruntów należących do Skarbu 
Państwa. Można więc domniemywać, że bę- 
dzie to jakieś odniesienie dla radnych i final- 
nie ścieżka ustawowa będzie droższa niż pro- 
cedowanie w myśl uchwały. Dla przykładu, 
Prezydent Krakowa Jacek Majchrowski stwier- 
dził, że mieszkańcy powinni być traktowani 
równo, niezależnie od tego do kogo należą 
grunty na których stoją ich budynki, i będzie 
chciał aby krakowscy radni przegłosowali bo- 
nifikatę w wysokości 60 proc. I tu najważniej- 
sza sprawa: to do mieszkańców należy obo- 
wiązek powiadomienia urzędu o chęci skorzy- 
stania z bonifikaty. Bez tego urząd uzna, że 
chcemy normalnie spłacać przekształcenie 
przez 20 lat i tak wyliczy opłatę. 

   Mieszkańcy, którzy zechcą jednak skorzy- 
stać z obecnych zasad przekształcenia, a nie 
tych wprowadzanych z automatu przez nową 
ustawę, muszą do końca marca 2019 r. zło- 
żyć w urzędzie dzielnicowym oświadczenie  
o chęci skorzystania z dotychczasowych za- 
sad przekształcenia. W przypadku niezłoże- 
nia w określonym powyżej terminie oświad- 
czenia o wyborze trybu przekształcenia, na- 
stąpi ono ze skutkiem na dzień 1 stycznia 
2019 r. zgodnie z zasadami określonymi            
w nowej ustawie.  Nie ma możliwości powrotu 
do ścieżki „miejskiej”. 

   Ważne, że decyzja o wyborze nie zależy 
tylko od nas. Ustawa wprowadza w tym zakre- 
sie zasadę, że postępowania w sprawie prze- 
kształcenia prawa użytkowania wieczystego 
gruntu zabudowanego na cele mieszkaniowe 
wszczęte na podstawie ustawy z 2005 roku 
(w oparciu o którą Rady Warszawy przyjęła 
uchwałę o bonifikacie) i niezakończone de- 
cyzją ostateczną do dnia 31 grudnia 2018 r., 
umarza się, jeżeli oświadczenia o kontynua- 
cji postępowania nie złoży użytkownik wie- 
czysty lub współużytkownicy wieczyści, któ- 
rych suma udziałów wynosi co najmniej poło- 
wę. Oznacza to, że w budynkach, w których 
więcej niż połowa mieszkań jest wyodrębnio- 
na, decyzję trzeba podjąć w gronie co naj- 
mniej połowy mieszkańców. Co więcej, w 
ślad za decyzją muszą iść czyny i trzeba się 

zmobilizować do złożenia oświadczenia            
w urzędzie dzielnicy. Na osiedlach mamy już 
pierwsze przykłady zorganizowanych dzia- 
łań w tym obszarze. Na przykład Rada Domu- 
Nieruchomości Bernardyńska 1A organizuje 
pomoc przy wypełnieniu tych wniosków dla 
swoich mieszkańców. Natomiast jeśli więcej 
niż połowa mieszkań pozostaje niewyodręb- 
niona, ewentualne oświadczenie składa spół- 
dzielnia. 
  Kontynuacja procesu przekształcenia w 
oparciu o uchwałę radnych wydaje się ko- 
rzystniejsza. W całej procedurze jest jednak 
pewien haczyk. W wypadku, gdy mieszkańcy 
nieruchomości zdecydują się na przekształ- 
cenie na starych zasadach, tj. na ścieżkę 
„miejską”, ale postępowanie w tej sprawie nie 
zakończy się do 31 grudnia 2021 r. wyda- 
niem decyzji o przekształceniu prawa użyt- 
kowania wieczystego w prawo własności nie- 
ruchomości, przekształcenie i tak nastąpi. 
Stanie się to z dniem 1 stycznia 2022 r. zgod- 
nie z zasadami określonymi w nowej ustawie. 
W tym przypadku wysokość opłaty będzie 
jednak równa wysokości opłaty rocznej z ty- 
tułu użytkowania wieczystego, która obowią- 
zywać będzie w dniu 1 stycznia 2022 r. Taki 
scenariusz finalnie okaże się kosztowniejszy. 
Po pierwsze, przekształcenie może nastąpić 
po wyższej stawce niż obecnie - miasto do 
2022 roku może podnieść opłatę za wieczy- 
ste użytkowanie, po drugie - w sumie zapłaci- 
my 23 a nie 20 opłat rocznych (przekształce- 
nie wiąże się z dwudziestoma opłatami rocz- 
nymi, te zaś w opisywanym przypadku liczy- 
łyby się od 2022 roku). 
   Obserwując dotychczasowe działania mia- 
sta, a właściwie ich brak, można wątpić, aby 
samorząd uporał się do 31 grudnia 2021 r.     
z wnioskami złożonymi przez spółdzielnię. 
W ponad rok po ich złożeniu wciąż są na po- 
czątkowym etapie rozpatrzenia, a więc jesz- 
cze przed sprawdzeniem, czy w lokalach jest 

DWIE MOŻLIWOŚCI PRZEKSZTAŁCENIA PRAWA UŻYTKOWANIA WIECZYSTEGO WE WŁASNOŚĆ 

UCHWAŁA CZY USTAWA? 
OTO JEST PYTANIE...

Jak to wygląda w praktyce?
Nieruchomość „A”, w której więcej niż połowa mieszkańców posiada prawo odrębnej własności, złożyła w 2017 roku wniosek o przekształce- 
nie prawa użytkowania wieczystego we własność z bonifikatą 95 proc. w oparciu o uchwałę Rady m. st. Warszawy z dnia 8 czerwca 2017 roku 
(podstawą jest ustawa z 29 lipca 2005 r. o przekształceniu prawa użytkowania wieczystego w prawo własności nieruchomości). Jeśli więc 
mieszkańcy chcą, aby postępowanie w oparciu o bonifikatę udzieloną przez Radę Miasta było kontynuowane, do 31 marca 2019 r. współ- 
użytkownicy  wieczyści, których suma udziałów wynosi co najmniej połowę, muszą złożyć oświadczenia o chęci prowadzenia dalszego 
postępowania w sprawie przekształcenia. Mieszkańcy tej nieruchomości będą dalej płacić opłatę z tytułu użytkowania wieczystego. 
Jeżeli jednak takie dalej prowadzone postępowanie nie zakończy się do 31 grudnia 2021 r. wydaniem decyzji o przekształceniu i tak nastąpi 
ono 1 stycznia 2022 r. na zasadach określonych w nowej ustawie z 2018 r. W tym wypadku mieszkańcy będą zobowiązani do wniesienia                
- zgodnie z ustawą - dwudziestu opłat równych rocznej opłacie za użytkowanie wieczyste. Łącznie zapłacą 23 opłaty (20 zapisanych                        
w ustawie z 2018 r. plus za użytkowanie wieczyste za lata 2019, 2020, 2021).  Bonifikata ustalona przez Radę Miasta st. Warszawy od 
jednorazowego wniesienia całej opłaty będzie przysługiwać na takich samych zasadach jak wszystkim.

--------------------------------------
Wbrew wcześniejszym obawom 
zarejestrowana działalność 
gospodarcza nie uniemożliwia 
przekształcenia całej nieruchomości. 
Przy wykorzystaniu części 
nieruchomości na inne cele niż 
mieszkaniowe bonifikata będzie 
przysługiwała proporcjonalnie.
--------------------------------------
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zarejestrowana działalność gospodarcza, jak          
i przed operatami szacunkowymi. Na 115 złożo- 
nych przez „Energetykę” wniosków Urząd Dziel- 
nicy Mokotów rozpoznał kilkanaście, z których 
większość zawiesił. 
  Podsumowując, przy obecnym stanie wiedzy 
przekształcenie w oparciu o ustawę wydaje się 
procedurą pewniejszą, ale prawdopodobnie oka- 
że się kosztowniejsze. Natomiast ścieżka „miej- 
ska” kusi atrakcyjną bonifikatą, jednak obarczo- 
na jest ryzykiem, na które mieszkańcy nie mają 
wpływu. Jeśli bowiem miasto nie upora się z prze- 
kształceniem na czas (czyli jeszcze przez 3 lata),              
w finalnym rozrachunku okaże się ono droższe. 
   Z powodu braku pełnych danych „Energetyka” 
nie zdecydowała jeszcze o wyborze metody prze- 
kształcenia w przypadku budynków, co do któ- 
rych decyzja jest w gestii spółdzielni. - Przed 
spółdzielnią decyzja, co zrobimy. Obie możliwo- 
ści przekształcenia obarczone są wieloma nie- 
wiadomymi niekorzystnymi dla mieszkańców. 
Natomiast niezależnie od podstawy prawnej 
przekształcenia zamiana musi być sfinansowana 
przez posiadaczy praw do lokali. Nie rozważamy 
ewentualnej pomocy spółdzielni - mówi prezes 
Zarządu Piotr Kłodziński. 
  Jak z kolei podkreśla Michał Skrzypek, radca 
prawny współpracujący z MSM „Energetyka”, 
mieszkańcy i spółdzielnia muszą pilnować ter- 
minów i składania oświadczeń, by sami sobie nie 
zaszkodzić i nie odebrać możliwości wyboru. 
   - Jeśli właściciele wyodrębnieni nie wypowiedzą 
się co do przekształcenia urząd będzie mógł 
dalej prowadzić postępowanie i wydać decyzję. 
Jeśli właściciel będzie milczał, oznacza to, że nie 
składa wniosku o bonifikatę i rozłożenie spłaty 
na raty. W konsekwencji w punkcie dotyczącym 
przekształcenia jego udziału urząd wskaże, że 
przekształcenie jest pełnopłatne - informuje 
Michał Skrzypek.
   Przekształcenie dotyczy tylko posiadaczy prawa 
użytkowania wieczystego. Sytuacja osób zamie- 
szkujących nieruchomości o nieuregulowanym 
stanie prawnym gruntu nie zmienia się.

   Przekształcenie użytkowania wieczystego we własność, które z mo- 
cy prawa wprowadza ustawa, może zablokować możliwość sprzedaży 
takiego mieszkania na co najmniej kilka miesięcy. 
  W myśl ustawy, która już obowiązuje, 1 stycznia 2019 roku nastąpi 
przekształcenie użytkowania wieczystego gruntów zabudowanych na 
cele mieszkaniowe we własność (o innych meandrach ustawy piszemy 
obok, szczegóły prezentowaliśmy także w poprzednim numerze M6). 
Dowodem dokonanego przekształcenia będzie zaświadczenie, które  
- w przypadku gruntów MSM „Energetyka” podlegających przekształ- 
ceniu - wydawane będzie przez Prezydenta m.st. Warszawy. Ustawo- 
dawca przewidział jednak aż 12 miesięcy na wydanie takiego zaświad- 
czenia. Termin ten można skrócić samemu składając wniosek. Wtedy 
urząd na decyzję ma 4 miesiące, ale od wydania zaświadczenia na 
wniosek będzie pobierana opłata skarbowa w wysokości 50 zł. Brak 
zaświadczenia nie będzie stanowić problemu, chyba że ktoś zechce 
sprzedać mieszkanie. Bez zaświadczenia transakcja sprzedaży stanie 

się niemożliwa, gdyż notariusze nie będą mieli podstawy do zawarcia 
umowy. Nie będzie można zrobić wpisu w księdze wieczystej.
     Zgodnie z ustawą organ, który wydał zaświadczenie, przekazuje je 
do sądu właściwego do prowadzenia księgi wieczystej - przewidziano 
na to 14 dni od dnia wydania, który to sąd dokona z urzędu wpisu 
własności gruntu. Dopiero w tym momencie transakcja sprzedaży nie- 
ruchomości stanie się możliwa. Odpowiednie zaświadczenia będą wy- 
dawane od 4 stycznia 2019 roku. Przedstawiciel resortu inwestycji            
i rozwoju cytowany przez Gazetę Wyborczą dość zaskakująco stwier- 
dził, że wszyscy dostaną zaświadczenia do... 29 marca.
   Tyle w teorii. A jak będzie to wyglądało w praktyce? W 2019 roku 
Urząd Dzielnicy Mokotów będzie zobowiązany do wydania wszystkim 
użytkownikom wieczystym odpowiednich zaświadczeń o przekształ- 
ceniu. W dzielnicy Mokotów, jak informował burmistrz Bogdan Olesiń- 
ski, jest około 100 tys. osób będących użytkownikami wieczystymi. 
Zakładając, że wszyscy wybiorą drogę przekształcenia w oparciu o no- 
wą ustawę, a w roku jest około 250 dni tzw. roboczych, na jeden dzień 
przypadnie w urzędzie wydanie ok. 400 zaświadczeń. Czyli mniej wię- 
cej jedno zaświadczenie na minutę. 
  W całej Polsce jest około 2,5 mln użytkowników wieczystych. Do 
wydania nawet 2,5 mln zaświadczeń. Będzie się działo w urzędach…

Ustawa przekształceniowa: problem 
dla sprzedających mieszkania

    W okresie styczeń-czerwiec 2018 roku „Energetyka” wypracowała z pozostałej dzia- 
łalności gospodarczej 3,68 mln zł, co stanowi niemal 74 proc. planu na cały rok 2018. 
Z kolei saldo w skali całej spółdzielni w zakresie gospodarki zasobami mieszkanio- 
wymi zamknęło się wynikiem dodatnim w wysokości aż 7,06 mln zł. Na remonty w pierw- 
szym półroczu wydano 9,96 mln zł, co stanowi 36 proc. wartości zaplanowanych na 
ten rok prac. 
   Sprawozdanie z działalności spółdzielni w pierwszym półroczu 2018 roku daje powo- 
dy do optymizmu. Większość wskaźników prezentuje się lepiej niż to zakładano w pla- 
nie na bieżący rok. I tak saldo osiedli w gospodarce zasobami mieszkaniowymi zam- 
knęło się wynikiem dodatnim w kwocie 7,18 mln zł (7,06 mln zł po uwzględnieniu biu- 
ra zarządzania ogólnego). Plan roczny zakłada wynik +27 tys. zł. Co ważne,  niemal nie 
ma nieruchomości z problemami w tym obszarze, a saldo ujemne w skali spółdzielni to 
zaledwie -101 tys. zł. Także z działalności gospodarczej udało się uzyskać dużo więcej 
niż wynosiły założenia. Osiągnięty w pierwszym półroczu wynik to 3,68 mln zł netto, 
podczas gdy założenia na cały rok przewidywały 4,98 mln zł. Przykładowo w osiedlu 
Stegny Rożek w pół roku dochód z wynajmu lokali usługowych wyniósł 145 proc. planu 
na cały rok. 
   Wolniej niż planowano przebiegają jednak remonty. Z przewidzianych na ten rok 27,6 
mln zł w pierwszym półroczu wykonano prace za niespełna 10 mln zł (trzeba jednak 
pamiętać, że mowa o pracach zakończonych i rozliczonych do końca czerwca). Tylko 
dwa osiedla - Stegny Południe i Bernardyńska - przekroczyły w tym okresie 50 proc. 
jeśli chodzi o realizację planu rocznego. Na drugim biegunie jest osiedle Idzikowskiego 
z zaledwie 11-procentowym wykonaniem planu. W Sprawozdaniu Zarządu z działalno- 
ści spółdzielni w I półroczu 2018 r. czytamy, że „istnieje zagrożenie niewykonania 
wszystkich zaplanowanych robót w osiedlu Stegny Północ (np. nie zostaną zrealizo- 
wane roboty związane z oświetleniem terenów ogólnoosiedlowych) oraz zostanie ogra- 
niczony zakres prac w osiedlu Stegny Rożek (np. remont pawilonu Burgaska 2 zostanie 
wykonany jedynie w zakresie usuwania awarii i sporządzenia dokumentacji remonto- 
wej pawilonu oraz zabezpieczenia dachu przed sezonem zimowym)”.
    Zmalało zadłużenie w opłatach za lokale - na koniec czerwca wyniosło 4,8 proc. rocz- 
nego wymiaru opłat, tj. 6,99 mln zł. Dla porównania, na koniec ubiegłego roku wskaź- 
nik ten wyniósł 5,9 proc. Istotne, że wskaźnik zadłużenia zmniejszył się we wszystkich 
osiedlach. 
    Sprawozdanie Zarządu z działalności spółdzielni w I półroczu 2018 r. zostało przyjęte 
przez Radę Nadzorczą 25 września. W głosowaniu przeciwna przyjęciu była jedna       
osoba - Krystyna Śmigielska z Idzikowskiego, która swoją decyzję argumentowała nie- 
wystarczającymi działaniami w zakresie regulacji stanu prawnego gruntów. 

RADA NADZORCZA PRZYJĘŁA SPRAWOZDANIE Z DZIAŁALNOŚCI 
SPÓŁDZIELNI

DOBRE PIERWSZE PÓŁROCZE: 
LEPIEJ OD PLANU

opr. red.Mariusz Ilnicki
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       Spółdzielnia 
      na najbliższe 

  trzy lata otrzy- 
mała certyfikat za- 

  rządzania jakością 
ISO 9001. Nowy certyfikat różni się wersją 
normy - obecny jest zgodny z najnowszymi 
standardami ISO 9001:2015.
   Jakie są różnice pomiędzy certyfikatami? 
Twórcy normy twierdzą, że ISO 9001:2015 
jest mniej nakazowe od poprzedniej wersji. 
System zarządzania jakością w większym 
stopniu opiera się na wynikach, koncentruje 
się na tym co należy osiągnąć, a nie w jaki 
sposób. W przypadku spółdzielni mieszka- 
niowej istotne wydają się dwa elementy: 
wprowadzenie tzw. kontekstu organizacji 
oraz analizy szans i ryzyk. 
  Kontekst organizacji to konieczność do- 
stosowania systemu zarządzania do oko- 
liczności wpływających na funkcjonowanie 
organizacji. To o tyle ważne, że wśród za- 

rzutów względem ISO w „Energetyce” poja- 
wiała się kwestia, iż ISO jest dla firm, a nie 
spółdzielni mieszkaniowych. Teraz ten kon- 
tekst funkcjonowania brany jest pod uwagę 
jeszcze mocniej. Jak czytamy w normie, jest 
to „kombinacja czynników wewnętrznych         
i zewnętrznych, które mogą wpływać na po- 
dejście organizacji  do opracowania i osią- 
gania swoich celów”.  Trzeba więc określić 
czynniki wewnętrzne i zewnętrzne, które 
mogą mieć wpływ - pozytywny lub nega- 
tywny - na zdolność „Energetyki” do osią- 
gnięcia zamierzonych wyników. Czynniki te 
mogą się zmieniać, dlatego powinny być re- 
gularnie monitorowane i przeglądane.
  Natomiast podejście oparte na ryzyku 
wprowadza konieczność stałego identyfiko- 
wania i analizy ryzyk, ale też szans. Jak pod- 
kreśla pełnomocnik Zarządu ds. zarządza- 
nia systemem jakości Marek Linkiewicz,          
w tym obszarze w „Energetyce” wykonana 
została spora praca, która przyniosła cie- 

kawe efekty. Wspólnie z zarządem opraco- 
wano szczegółową analizę pokazującą kil- 
kanaście obszarów potencjalnych zagrożeń 
dla spółdzielni. Zarówno takich, na które 
spółdzielnia ma wpływ, jak i niezależnych 
od spółdzielni, np. zmiany prawa. Ich 
zdiagnozowanie, opisanie i uwzględnianie 
w zarządzaniu pozwoli skuteczniej realizo- 
wać zadania stawiane przed Zarządem i ad- 
ministracjami.
  Marek Linkiewicz zaznacza też, że pod- 
stawowe elementy normy ISO pozostają bez 
zmian. Wobec czego w spółdzielni w ramach 
systemu zarządzania jakością - tak jak od 
dwóch lat - prowadzone są kontrole zarów- 
no wewnętrzne, jak i zewnętrzne, których 
celem jest wyłapanie potencjalnych niepra- 
widłowości. Kontrole wewnętrzne w admi- 
nistracjach właśnie dobiegają końca, zaś 
kontrole zewnętrzne raz do roku przepro- 
wadza organizacja certyfikująca. 

Nowy certyfikat ISO

    MSM „Energetyka” podpisała Partnerstwo na rzecz dostępności i tym 
samym przystąpiła do rządowego programu Dostępność Plus, którego 
głównym celem jest dostosowanie otoczenia do wymogów osób              
o szczególnych potrzebach. Deklaracja w tej sprawie została podpisa- 
na we wrześniu przez członków Zarządu spółdzielni.
  Przystąpienie do Partnerstwa to deklaracja prowadzenia działań               
w zgodzie z założeniami programu Dostępność Plus. Te cele to swo- 
bodny dostęp do dóbr, usług oraz możliwość udziału w życiu społecz- 
nym i publicznym osób o szczególnych potrzebach, czyli osób niepeł- 
nosprawnych, ale też w podeszłym wieku. Działania podmiotów biorą- 
cych udział w programie koncentrują się na dostosowaniu przestrzeni 
publicznej, architektury, transportu i produktów do wymagań wszyst- 
kich obywateli. 
  Uroczyste podpisanie miało miejsce w siedzibie Ministerstwa Inwe- 
stycji i Rozwoju - koordynatora projektu. Spółdzielnię MSM „Energety- 
ka”, reprezentowali członek Zarządu ds. ekonomicznych Leszek Kacz- 
marski oraz członek Zarządu ds. gospodarki zasobami mieszkanio- 
wymi Grzegorz Engelbrecht. „Energetyka” jest jednym z 80 sygnatariu- 
szy Partnerstwa na rzecz Dostępności i jedną   z dwóch spółdzielni 
mieszkaniowych w Polsce w tej grupie. Deklaracja jest otwarta dla 
wszystkich, dotąd podpisały ją prywatne firmy, instytucje, fundacje 
oraz organy samorządu terytorialnego. 
  Program obejmuje osiem obszarów: architektura, transport, eduka- 
cja, służba zdrowia, cyfryzacja, usługi, konkurencyjność i koordyna- 
cja. W wymiarze spółdzielni udział w programie to dostosowywanie 
architektury osiedli do potrzeb osób niepełnosprawnych i starszych, 
których odsetek w „Energetyce” rośnie. Uczestnicy deklarują bowiem po- 
prawę dostępności bloków, mieszkań i otaczającej nas przestrzeni. 
Wszystkie nowe inwestycje budowlane będą spełniać warunki dostęp- 
ności. Będą projektowane tak, aby każdy mógł z łatwością z nich korzy- 

stać. W przypadku istniejących nieruchomości, przy pracach moderni- 
zacyjnych będą uwzględniane elementy ułatwiające dostęp - na przy- 
kład montaż barierek, podjazdów, dźwigów, lekko otwierających się 
drzwi czy automatycznego oświetlenia. 
    Jak zaznacza Leszek Kaczmarski, na chwilę obecną przystąpienie do 
programu nie wiąże się z możliwościami pozyskania środków na wła- 
sne inwestycje, np. instalację wind w budynkach, które ich nie mają. 
Docelowo, jak zapowiada rząd, w latach 2018-2025 na program zo- 
stanie przeznaczonych 23,2 mld złotych, w tym na poprawę dostęp- 
ności budynków, lokali mieszkalnych i przestrzeni, przewiduje się kwo- 
tę 510 mln. zł. Na całą kwotę składać się będą środki unijne, tak zwane 
fundusze norweskie, pieniądze z budżetu państwa, budżetów samo- 
rządów, środki Państwowego Fundusz Rehabilitacji Osób Niepełno- 
sprawnych. Do końca tego roku powstać ma projekt ustawy o dostęp- 
ności. Ustawa będzie dotyczyć organów publicznych, instytucji korzy- 
stających ze środków publicznych oraz podmiotów świadczących tzw. 
usługi powszechne (np. bankowe, ubezpieczeniowe, medialne). Nowe 
prawo nałoży na te podmioty obowiązek zapewnienia dostępności 
świadczonych usług.

Spółdzielnia przystąpiła 
do rządowego programu 
Dostępność Plus

red.

M6.

Leszek Kaczmarski podpisuje Partnerstwo na rzecz dostępności. W tle 
wiceminister w Ministerstwie Inwestycji i Rozwoju Adam Hamryszczak.
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    W wieku 81 lat zmarł Ryszard Dzialuk, wie- 
loletni działacz samorządu spółdzielni MSM 
„Energetyka”, były Przewodniczący Rady Nad- 
zorczej. 
   Ryszard Dzialuk był członkiem Rady Nad- 
zorczej przez dwie kadencje w latach 2002- 
2009 oraz jedną kadencję w latach 2014- 
2017. W roku 2015 pełnił funkcję przewod- 
niczącego Rady. W 2006 roku został wybrany 
przez Zgromadzenie Przedstawicieli Człon- 
ków na członka Komisji Statutowej, której na- 
stępnie był przewodniczącym. Prace Komisji 
Statutowej kierowanej przez Ryszarda Dzia- 
luka zakończyły się uchwaleniem przez ZPCz 
w listopadzie 2007 r. obowiązującego do dziś 
Statutu MSM „Energetyka”. Od 2014 do 2017 
roku ponownie był członkiem powołanej 
przez Walne Zgromadzenie Członków Komisji 
Statutowej, która pracowała nad projektem 
zmian Statutu spółdzielni.
   Mieszkał na osiedlu Sielce i był członkiem 
MSM „Energetyka” od 1971 roku, ale aktywnie 
udzielał się także w sąsiedniej spółdzielni SM 
„Pod Kopcem”.

    Przez całe swoje życie zawodowe Ryszard 
Dzialuk związany był z polskim leśnictwem. 
Pełnił stanowisko Naczelnego Dyrektora La- 
sów Państwowych w latach 1983-1990. Od 
2004 roku do przejścia na emeryturę w 2016 
roku kierował Biurem Nasiennictwa Leśnego, 
które powstało przy jego dużym udziale. 
Wcześniej pracował na różnych szczeblach          
i w różnych jednostkach organizacyjnych 
leśnictwa. Podczas pożegnalnej mszy świętej 
zastępca Dyrektora Lasów Państwowych dr 
Krzysztof Janeczko powiedział, że „od ponad 
półwiecza był on nieodłącznie związany z 
polskim leśnictwem, nie tylko zawodowo, ale 
i całym sercem. Był jednym z nestorów na- 
szej organizacji, darzonym szacunkiem przez 
ogół leśników. Nawet młodsze osoby, które 
nie mogą pamiętać go z okresu pracy w La- 
sach Państwowych, znały go i spotykały wielo- 
krotnie podczas najróżniejszych konferencji, 
narad i innych wydarzeń, zawsze bowiem 
aktywnie uczestniczył w życiu Braci Leśnej            
i interesował się leśnymi sprawami. Wszyscy 
korzystaliśmy z jego doświadczenia”. 

   Ryszard Dzialuk 
był też człon- 
kiem Krajowej 
Komisji Nasien- 
nictwa Leśnego 
przy Ministrze 
Środowiska, Za- 
rządu Głównego 
Stowarzyszenia 
Inżynierów i Te- 
chników Leśnic- 
twa i Drzewnic- 
twa, ponadto 
był związany z 
Ligą Ochrony 
Przyrody. Dzia- 
łał na rzecz do- 
bra publicznego 

na różnych polach, nie tylko w spółdzielni. 
Bliskie mu było środowisko dawnych lwowia- 
ków i kresowiaków. Wspierał na przykład 
organizację ferii w Polsce dla setek dzieci ze 
Lwowa, udostępniając na ten cel obiekty La- 
sów Państwowych.   
   Spółdzielcy, którzy - jak sami to podkreślają 
- mieli przyjemność i zaszczyt współpraco- 
wać z Ryszardem Dzialukiem, mówią niemal 
jednogłośnie: nigdy nie dzielił, a jak nikt po- 
trafił łączyć. Zawsze szukał porozumienia             
i rozwiązań w których nie ma przegranych 
stron. Namacalną pamiątką jego społecznej 
działalności na rzecz spółdzielni pozostaną 
choćby dęby rosnące w Parku Dygata, które 
zorganizował dzięki zawodowym kontaktom. 
  Za swoją   działalność otrzymał liczne od- 
znaczenia państwowe, między innymi Srebr- 
ny oraz Złoty Krzyż Zasługi, Krzyż Kawalerski 
Orderu Odrodzenia Polski, Medal Edukacji 
Narodowej, srebrną i złota odznakę Zasłużo- 
ny dla Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego, zo- 
stał uhonorowany także Złotym Kordelasem 
Leśnika Polskiego. Od spółdzielni otrzymał, 
między innymi, pamiątkowy medal z okazji 
jubileuszu 60-lecia. Ze względu na stan zdro- 
wia, medal został wręczony w mieszkaniu 
pana Ryszarda przez przez delegację z udzia-  
łem Zarządu.

Mariusz Ilnicki

ZMARŁ RYSZARD DZIALUK 

   MSM „Energetyka” otrzymała nagrodę Lider Spółdzielczości Miesz- 
kaniowej 2018. Wyróżnienie przyznają branżowy miesięcznik „Admi- 
nistrator” i serwis administrator24.info.
    Wręczenie nagród odbyło się na zamku w Gniewie, a spółdzielnię 
reprezentowała Teresa Olejnik - kierownik zespołu ds. Terenowo- 
Prawnych w Biurze Zarządu. 
   To już piąta edycja konkursu. Laureatami są spółdzielnie, które          
w sposób wyjątkowy dbają o swoje zasoby i lokatorów. Organiza- 
torzy podkreślają, że poprzez konkurs chcą pokazać i promować 
wieloaspektowość działalności spółdzielni mieszkaniowych, które 
nie tylko zarządzają budynkami, ale także troszczą się o obiekty 
wspólne, takie jak np. domy kultury, place zabaw, oraz które ze swo- 
ją działalnością wychodzą daleko poza osiedla. 
  „Energetyka” już po raz trzeci otrzymała statuetkę Lidera, wcześniej 
została wyróżniona w latach 2015 i 2016. 

Mamy LIDERA

Reklama

fo
t.

 A
dm

in
is
tr
at
or
24

.in
fo

fo
t.

 M
6.



 nr 6/2018 (118)

10!

     Od kilku miesięcy w budynkach na Sielcach, ale nie tylko, mieszkań- 
cy mają problem z wodą. Z kranu momentami leci ciecz mocno rdza- 
wego koloru. Problem do MPWiK zgłaszają mieszkańcy, interweniuje 
także spółdzielnia. Ale zdaniem wodociągów woda jest w porządku. 
   W lipcu urząd miasta wraz z MPWiK chwalił się obniżką ceny 
wody. W ulotce, którą wsadzano do skrzynek listowych 
można też było przeczytać, że dzięki idącym w mi- 
liardy inwestycjom, wodę można bezpiecznie pić 
prosto z kranu. Mniej więcej w tym samym cza- 
sie na Sielcach w kranach pojawiła się woda, 
która nie tylko nie nadaje się do picia, ale na- 
wet do mycia. 
    - Od lipca doświadczamy zrzutów brudnej 
wody. Czasem jest to raz na kilka dni, czasem 
co kilka godzin. Woda ma wówczas intensyw- 
nie rdzawy kolor - mówi pan Marek, mieszkaniec 
jednego z budynków przy Czerniakowskiej.
  Początkowo mieszkańcy byli nawet wyrozumiali - w są- 
siedztwie powstaje Czerniakowska-bis, trwała budowa nowego bu- 
dynku spółdzielni, mogły trwać różne przełączenia, wymiany rur. Ale 
problem trwa już czwarty miesiąc. Gdy postanowili zgłosić  sprawę, 
okazało się, że nic nie mogą. Interweniujących w MPWiK mieszkań- 
ców wodociągowcy odprawili z kwitkiem: umowa na dostawę wody 
została podpisana ze spółdzielnią i skargi mieszkańców nie mogą 
zostać przyjęte. Zgłaszanie problemu przez administrację osiedla jest 
przyjmowane, ale kończy się odpowiedziami, że wszystko jest w po- 
rządku. Na prośbę mieszkańców interweniował też Zarząd.
   Ale sytuacja pozostaje nierozwiązana. Podobnych niedogodności do- 

świadczają   też mieszkańcy sąsiedniej spółdzielni SM „Wolicka”,                  
z różną intensywnością brudna woda płynie z kranów na osiedlu Idzi- 
kowskiego, podobne przypadki występują na Stegnach.  - Problem 
jest na całym Dolnym Mokotowie. Jedno ze zgłoszeń w MPWiK przyj- 

mowała ode mnie mieszkanka „Energetyki”. Stwierdziła, że w do- 
mu ma podobnie - mówi Irena Śladzka zajmująca się 

sprawą z ramienia administracji osiedla Sielce. 
 Irena Śladzka twierdzi, że problem na większą 
skalę pojawił się w czerwcu, po tym jak MPWiK 
przeprowadziło nocne płukania sieci wodo- 
ciągowej. Potwierdza, że problem zgłasza- 
ją do administracji mieszkańcy różnych nie- 
ruchomości, także spoza Czerniakowskiej 
Wschodniej, m.in. z budynków przy ul. Nabie- 
laka. 

Spółdzielnia zgłosiła się w połowie września do 
Sanepidu z prośbą o sprawdzenie jakości wody. Ta- 

kie badanie zakłada pobieranie próbek codziennie przez 
miesiąc, więc na wyniki przyjdzie jeszcze chwilę poczekać. Co cieka- 
we, choć wodociągi uważają, że nie ma problemu, to niektóre budynki 
dostały od MPWiK rekompensaty za dostawę złej jakości wody. To 
jednak jeszcze bardziej zirytowało mieszkańców. Jedna z nierucho- 
mości na Sielcach miała problem z wodą przez dwa tygodnie. MPWiK 
przyznał rekompensatę w wysokości... 15 zł. Dla całego budynku. 
   Obecnie pozostaje czekać na wyniki badania Sanepidu. Będzie to 
podstawa, żeby pójść do wodociągów z namacalnym dowodem, że 
coś jest nie w porządku. Działania w tej sprawie prowadzi również SM 
„Wolicka”.

Brudna woda na Sielcach

PRACOWNICZE PLANY KAPITAŁOWE, CZYLI WIĘCEJ 
NA KOSZTY ZARZĄDZANIA OGÓLNEGO. 
POZNALIŚMY WSKAŹNIKI DO PLANU NA ROK 2019

   Dokument zawierający założenia i podstawowe wskaźniki do planu gospodarczego spół- 
dzielni na rok 2019 został przyjęty na wrześniowym plenum Rady Nadzorczej. Wcześniej          
z założeniami zapoznały się komisje RN podczas swoich posiedzeń. 
  Wzrośnie koszt zarządzania ogólnego. Narzut kosztów zarządzania ogólnego na działal- 
ność eksploatacyjną  ustalono na 29,5 gr/mkw miesięcznie. Jest to wzrost o 1,5 grosza. 
Wszystko wskazuje jednak, że nie jest to kwota ostateczna. Dokument przyjęty został 
przed uchwaleniem przez Sejm ustawy o pracowniczych planach kapitałowych, które to 
wiążą się z dodatkowymi kosztami dla pracodawców. Zarząd z wyprzedzeniem przyjął, że 
w przypadku wejścia w życie ustawy, będzie konieczna korekta narzutu o dodatkowy 1 grosz. 
4 października Sejm przyjął ustawę i wszystko wskazuje, że zacznie ona obowiązywać od 
stycznia przyszłego roku.
    - Program pracowniczych planów kapitałowych jest dobrowolny, pełne koszty jego wej- 
ścia w życie poznamy więc w 2019 roku - mówił podczas plenum Rady Nadzorczej Leszek 
Kaczmarski, członek Zarządu ds. ekonomicznych. Spółdzielnię jako pracodawcę ustawa 
zobowiązuje do wpłaty podstawowej w wysokości 1,5 proc. wynagrodzenia. Z kolei samą 
podwyżkę o 1,5 grosza Zarząd uzasadniał wzrostem płacy minimalnej o 150 zł, jednorazo- 
wym wydatkiem na lustrację pełną przewidzianą w przyszłym roku (ok. 60 tys. zł) i rezerwą 
w wysokości 30 tys. zł na wsparcie prawne działań w zakresie spraw terenowo-prawnych. 
    Przyjęto też, że środki na wynagrodzenia pracowników w spółdzielni mogą wzrosnąć nie 
więcej niż o 3,7 proc. Jak podkreśla Leszek Kaczmarski, przy szacowanej przez rząd w usta- 
wie budżetowej inflacji na poziomie 2,3 proc., realny wzrost płac w „Energetyce” wyniesie 
maksymalnie 1,4 proc. (przy jednoczesnym przewidywanym w założeniach budżetowych 
wzroście średniego wynagrodzenia w Państwie o 5,6 proc.).
  Podobnie jak w latach ubiegłych przyjęto założenia, że spółdzielnia o zmianie opłat nie- 
zależnych musi poinformować mieszkańców z co najmniej dwutygodniowym wyprzedze- 
niem i aż trzy miesiące przed zmianą opłat zależnych od spółdzielni. Uchwała RN zobowią- 
zuje też osiedla do przyjęcia osiedlowych planów gospodarczych do 3 grudnia, plan dla 
całej spółdzielni powinien zostać uchwalony do 29 stycznia 2019 roku.

M.I.

red. 

Pożar przy Katalońskiej. 
Ucierpiała pracownica 
spółdzielni
   W nocy z 10 na 11 września wybuchł 
pożar w budynku przy Katalońskiej 5 na 
Stegnach Południe. Zginęła jedna osoba. 
To najtragiczniejsze w skutkach tego ty- 
pu zdarzenie w spółdzielni w ostatnich 
latach.
   Ogień objął całe mieszkanie na drugim 
piętrze. Służby otrzymały informację             
o pożarze około godziny 2.  Na miejscu 
pracowały cztery zastępy straży pożar- 
nej. W mieszkaniu w którym wybuchł po- 
żar przebywały dwie osoby. Kobieta - pra- 
cownica spółdzielni - zdołała uciec na bal- 
kon skąd zabrała ją straż pożarna, nie 
udało się ewakuować jej męża, który 
zmarł. Jednocześnie z działaniami gaśni- 
czymi strażacy prowadzili ewakuację ca- 
łego budynku.
   Mieszkanie w którym wybuchł pożar zo- 
stało całkowicie zniszczone. Ucierpiało 
także mieszkanie piętro wyżej i elewacja 
budynku - płomienie sięgały czwartego 
piętra. Ponadto zalane zostały dwa lokale 
poniżej i uszkodzeniu uległa instalacja 
elektryczna WLZ. Kompleksowe prace re- 
montowe w częściach wspólnych budyn- 
ku będzie można wykonać, gdy właściwe 
służby państwowe zakończą dochodze- 
nie w sprawie przyczyn pożaru. Koszt 
tych prac pokryje ubezpieczenie posia- 
dane przez spółdzielnię.

Kranówka na Sielcach
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    Stegny Północ to jedno z dwóch osiedli MSM „Energetyka” (obok 
Idzikowskiego), które do dnia dzisiejszego nie posiadają uregulowa- 
nych praw własności gruntów. Miasto st. Warszawa od 48 lat nie jest      
w stanie uregulować praw własności do gruntów dla MSM „Energetyka” 
i przystąpić do podpisania aktu notarialnego ze spółdzielnią.
     Dzieje się tak pomimo prawomocnych decyzji administracyjnych:
 nr 4/89 i 5/89 z dnia 05.01.1989 r. orzekających przekazanie prawa 
użytkowania wieczystego terenu osiedla Stegny Północ objętego 
lokalizacją szczegółową nr 584/70 z dnia 03.12.1970 r. Decyzje te 
zawierają zapisy stwierdzające fakt władania terenami osiedla przez 
MSM „Energetyka” od 1971 r.; oraz  decyzji ostatecznych wydanych 
przez Dyrektora Wydziału Geodezji i Gospodarki Gruntami m. st. 
Warszawy nr 184/90 i 185/90 z dnia 27.02.1990 r. w sprawie skorygo- 
wania ceny gruntu i wysokości opłat z tytułu użytkowania wieczystego 
w stosunku do zapisów w/w decyzji.
   Rada Osiedla Stegny Północ w lutym 2017 r. otrzymała pismo zastęp- 
cy Burmistrza Dzielnicy Mokotów, że ustanowienie prawa użytkowania 
wieczystego gruntu na rzecz spółdzielni mieszkaniowych w trybie 
bezprzetargowym prowadzone będzie przez Burmistrza Dzielnicy 
Mokotów i planowana jest (już 48 lat!) „regulacja prawa do nierucho- 
mości zagospodarowanych przez spółdzielnię dla osiedla Stegny 
Północ”. Ale Rada Osiedla została także poinformowana, że teren 
osiedla nie został oddany w użytkowanie wieczyste z uwagi na toczące 
się postępowania wszczęte wnioskami złożonymi na podstawie 
przepisów tzw. dekretu Bieruta.
   Od wielu lat jedynym wytłumaczeniem braku możliwości uregulowa- 
nia praw do gruntów osiedla podawanym przez miasto jest występo- 
wanie roszczeń byłych właścicieli lub ich spadkobierców. W związku       
z tym Rada Osiedla wystąpiła w czerwcu 2018 r. z pismem do Dyrektora 
Biura Spraw Dekretowych m.st. Warszawy Piotra Rodkiewicza z prośbą 
o udzielenie informacji dotyczących działań umożliwiających regula- 
cję prawną gruntów naszego osiedla na rzecz MSM „Energetyka”, tj. 
ustanowienia prawa użytkowania wieczystego w/w gruntu.
    Z odpowiedzi dowiedzieliśmy się, że… wystąpiliśmy o uzyskanie 
informacji w indywidualnej sprawie, która nie jest informacją w spra- 
wach publicznych i żadna informacja w tym zakresie udzielona nie 
będzie. W związku z tym nadal nie wiemy nawet, czy w ogóle rozpatry- 
wane są roszczenia i na jakim etapie są prace z tym związane.
    Rada Osiedla zwróciła się do Zarządu MSM „Energetyka” o pomoc 
prawną w skonstruowaniu odpowiedzi i rozpatrzenie możliwości 

uzyskania wiarygodnych informacji: ile czasu jeszcze mieszkańcy 
będą czekać na uzyskanie praw do gruntów i zrównanie ich praw 
spółdzielczych z pozostałymi członkami spółdzielni, którzy zamiesz- 
kują tereny z uregulowanym prawem własności. Także w czerwcu 
Rada skierowała pismo do władz Dzielnicy Mokotów: burmistrza 
Bogdana Olesińskiego i jego zastępcy Krzysztofa Rinasa, z prośbą            
o spotkanie w celu omówienia spraw naszego osiedla i zmiany zapisów 
umowy dzierżawy. W odpowiedzi, którą Rada Osiedla otrzymała 
jedynie do wiadomości, Krzysztof Rinas stwierdza, że „dzierżawa tere- 
nu jest rozwiązaniem tymczasowym, które pozwala korzystać z gruntu 
do czasu trwałego uregulowania prawa do gruntu”, a „zaproponowane 
zmiany w umowie dzierżawy znacznie odbiegają od zasad wydzierża- 
wiania gruntów na okres trzech lat uregulowanych w Zarządzeniu 
Prezydenta m.st. Warszawa nr. 811/2017 z dnia 05.05.2017 r.”  Warto 
w tym miejscu dodać, że postulowane przez Radę zmiany zmierzały  
w kierunku wprowadzenia aktualizacji niekorzystnych dla osiedla 
zapisów (m.in. dotyczących warunków wypowiedzenia umowy, zasad 
finansowania infrastruktury osiedlowej i partycypacji Urzędu Dzielnicy 
w kosztach jej utrzymania, tymczasowości zawieranej umowy, stwier- 
dzenia faktu wybudowania budynków przez MSM „Energetyka”).  
     Warto również w tym miejscu zaznaczyć, że to „rozwiązanie tymcza- 
sowe” trwa już blisko pół wieku, zapewnia stałe dochody dzielnicy, ale 
nie stanowi żadnego zobowiązania dla władz w rozwiązaniu naszych 
spraw terenowych, a na mieszkańców osiedla nakłada obowiązek 
utrzymania infrastruktury osiedlowej w należytym stanie. Nie stanowi 
także żadnego zabezpieczenia przed zwrotami terenów osiedla 
byłym właścicielom lub ich spadkobiercom.
        Powyższe pisma przesłane zostały również do Zarządu i Rady 
Nadzorczej spółdzielni. Nowa umowa dzierżawy terenów osiedla nie 
uwzględnia proponowanych przez Radę Osiedla zmian.
      Ostatnio uchwalona została nowa ustawa umożliwiająca od 1 stycz- 
nia 2019 r. przekształcenie użytkowania wieczystego w prawo 
własności. Z nowych przepisów ma skorzystać nawet 2,5 mln Polaków. 
Wejście w życie ustawy w ogóle nie dotyczy jednak osiedla Stegny 
Północ i innych o nieuregulowanym stanie prawnym gruntów.  Co 
więcej, spowoduje jeszcze większe zróżnicowanie praw członków 
MSM „Energetyka”. Mieszkańcy terenów z uregulowanym prawem 
własności staną się pełnoprawnymi właścicielami gruntów swoich 
osiedli, my (oraz mieszkańcy Idzikowskiego i inni) nadal zostaniemy      
z niczym…

Pół wieku obietnic
Grażyna Cabaj, Przewodnicząca Rady Osiedla Stegny Północ

     Już ponad 13 miesięcy obowiązuje nowelizacja ustawy o spółdzielniach mieszkaniowych, 
której zapisy dają potencjalną możliwość wykreślenia z listy członków mieszkańców bu- 
dynków z nieuregulowanym stanem prawnym gruntu.  Rząd jest świadomy błędu, ale nic nie 
robi, żeby naprawić przepisy. Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP podjął 
decyzję o wniesieniu skargi do Komisji Europejskiej, europejskiego rzecznika praw obywa- 

telskich,   a także do Organizacji Narodów Zjednoczonych.
     O sytuacji pisaliśmy w M6 w numerze 3/2018. Pod koniec marca media w sensacyjnym tonie poinformowały o luce w nowelizacji ustawy o spół- 
dzielniach mieszkaniowych, która pod znakiem zapytania stawia członkostwo, a nawet prawo do mieszkania wybudowanego na gruntach do 
których brak tytułu prawnego. Zdaniem prasy, w myśl literalnego podejścia do przepisów, osoby takie nie mają prawa do lokalu, a jedynie rosz- 
czenie - ekspektatywę. Powinny więc zostać wykreślone z listy członków, gdyż po nowelizacji przepisów członkostwo w spółdzielni mieszkanio- 
wej jest ściśle związane z posiadaniem prawa do lokalu. W takiej sytuacji jest według szacunków pół miliona osób w całej Polsce, a w samej 
„Energetyce” około 10 tysięcy - to mieszkańcy osiedli Stegny Północ, Idzikowskiego i niektórych nieruchomości na Stegnach Południe, Sadybie             
i   Sielcach. Podkreślmy  -  jest to możliwość czysto hipotetyczna, nigdy nie brana pod uwagę w  MSM „Energetyka”.
     Znowelizowanych przepisów, które są niekorzystne dla spółdzielni i spółdzielców jest więcej. To choćby kwestie członkostwa (obligatoryjnego 
wykreślenia osób bez prawa do lokalu, jak i przymusowego wpisania na listy członków każdego z prawem do lokalu w danej spółdzielni), czy 
pozbawienie spółdzielni możliwości tworzenia funduszy własnych. Ministerstwo Infrastruktury i Rozwoju jest świadome niedociągnięć noweli- 
zacji z zeszłego roku i resort otwarcie mówił o… kolejnej nowelizacji. Jednak do tej pory nie przedstawiono żadnego projektu. Dlatego Związek 
Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP chce walczyć o reformę na forum międzynarodowym. Także Biuro Rzecznika Praw Obywatelskich 
cytowane przez dziennik „Rzeczpospolita” twierdzi, że RPO otrzymuje wiele skarg dotyczących znowelizowanych przepisów i również rozważa 
działania w tym zakresie. Pod uwagę brana jest m.in. skarga do Trybunału Konstytucyjnego. 

Spółdzielcy skarżą 
groźne przepisy ustawy
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t.
M

.I.



 nr 6/2018 (118)

12!

Mieszkać kątem u siebie (cztery kąty a
szpieg piąty, sufit, z góry przejrzy moje
sny), we własnych czterech
cienkich ścianach (każda z nich pusta,
a podłoga szósta oddolnie napiętnuje
każdy mój krok), na własnych śmieciach,
do własnej śmierci (masz jamę w betonie,
więc pomyśl o siódmym,
o zgonie,
ósmy cudzie świata, człowieku)

    Opowieść o osiedlu Idzikowskiego, ostatnim, które pozostało w pla- 
nach naszych rozważań na temat zasobów MSM „Energetyka” rozpo- 
czynamy od słów wyjątkowo przejmującego i refleksyjnego wiersza 
Stanisława Barańczaka pt. „Mieszkać”, gdzie emocje człowieka żyją- 
cego we własnym ciasnym mieszkaniu wysuwają się na pierwszy plan. 
Zastanawiając się nad przesłaniem utworu uświadamiamy sobie wszel- 
kie niedogodności życia w budynku i patrzymy tylko i wyłącznie na 
ujemne aspekty posiadania własnego lokalu w bloku mieszkalnym.          
W poszczególnych wersach nie ma nic optymistycznego, zaś wszyst- 
kie razem układają się w wyjątkowo silną i emocjonalną formę przeka- 
zu, chcąc nie chcąc zmuszającą nas do chwili zastanowienia. Taką 
próbę podejmuje urbanistka Marlena Happach, która w książce Jaro- 
sława Trybusia „Przewodnik po warszawskich blokowiskach”, kreśli 
syntetyczny rys historyczny warszawskich blokowisk. W wierszu Ba- 
rańczaka autorka dostrzega ponurą stronę mieszkania w niewykoń- 
czonym, akustycznie nieprzystosowanym budynku, w którym, czy 
chcemy, czy też nie, stajemy się uczestnikami życia sąsiadów, podob- 
nie jak my anonimowych i gdzie mimo upływu czasu, nie mamy po- 
czucia bycia u siebie. Zaczyna brakować nam prywatności, oddechu, 
odosobnienia. Pojawia się sukcesywnie narastający dyskomfort życia 
we własnych czterech ścianach, a mieszkań przecież przybywa w mieś- 
cie coraz więcej. 
   Uściślijmy, mówimy tu o latach 70-tych XX w. Z jednej strony żyjemy 
w dekadzie Gierka, w czasach popularyzowania haseł budowania „dru- 
giej Polski”, podejmowania prób naprawy kraju i zapowiadania obiet- 
nic poprawy jakości życia, z drugiej jesteśmy świadkami rosnących 
niepokojów społecznych w obawie przed deficytem mieszkań. W pej- 
zażu aglomeracji zaczynają być więc budowane coraz większe osiedla- 
molochy, często lokalizowane na peryferiach. „Aby budować więcej 
domów i mieszkań po 1972 r., z ZSRR zaczęto sprowadzać fabryki 
domów produkujące całe ściany, schody. Budowa miała być tylko 
montażem ścian” -  czytamy w książce „Spacerownik. Śladami PRL-u”, 
Jerzego S. Majewskiego. Jednak jakość budowanych w pośpiechu 
mieszkań, a tym bardziej solidność i rzetelność ekip budowlanych, 
okazywała się mocno wątpliwa. „Dopiero druga połowa lat 70-tych 
przyniosła otrzeźwienie. Uświadomiono sobie, że projektowanie zbyt 

dużych osiedli przez zbyt małe zespoły architektoniczne nie może się 
udać”, pisała Marlena Happach we wspomnianej wyżej publikacji.               
O blokowiskach zaczęły więc krążyć niezbyt pochlebne opinie. 
   Negatywnie wypowiadali się o nich ich projektanci, mieszkańcy, ba- 
dacze, a nawet artyści, dla których były one tylko i wyłącznie zwyczaj- 
ną formą twórczej inspiracji. Jako symbol ówczesnego systemu, sta- 
wały się odzwierciedleniem szarzyzny i bylejakości tamtych czasów. 
Przeszły do historii, jako jeden z inwestycyjnych pomników budowania 
„drugiej Polski” wywierając wpływ na rozwój budownictwa mieszkanio- 
wego kolejnych dziesięcioleci. 
  „Kryzys gospodarczy lat osiemdziesiątych spowodował załamanie 
budownictwa mieszkaniowego w Polsce. Odczuli to również oczeku- 
jący na mieszkania w spółdzielni Energetyka. Po rozmachu inwesty- 
cyjnym poprzedniej dekady pozostały jedynie wspomnienia i…sporo 
niedoróbek”, pisał w 2013 r. w M6 Janusz Podolski, w cyklu „Historia 
spółdzielni”. W tym niesprzyjającym okresie zastoju gospodarczego, 
wzrostu kosztów budowy nowych mieszkań i ograniczeń przez spół- 
dzielnię realizacji nowych inwestycji, zaczynają być budowane pierw- 
sze bloki najmłodszego osiedla Energetyki - osiedla Idzikowskiego. 
Co ciekawe, wówczas - w 1988 roku - dyrektorem do spraw inwestycji 
w spółdzielni został Piotr Kłodziński, obecny prezes Zarządu MSM 
„Energetyka”.
    „Wykopy i wszędzie błoto i piach. Szaro od kurzu, brudno i ponuro         
- pustynia betonu i na pierwszy rzut oka bałagan nie do opanowania. 
Brak parkingów, więc każdy parkował, gdzie znalazł miejsce, nie było 
żadnej zieleni, jedynie jakieś samotne i raczej smętne pozostałości, 
zniszczone w trakcie budowy” - wspominała swój pierwszy dzień na 
osiedlu w rozmowie z M6  Jadwiga Pawłowska-Radecka, kierownik ad- 
ministracji osiedla od momentu jego wyodrębnienia jako samodziel- 
nej jednostki w strukturze spółdzielni. Był 1991 r. Na wniosek tzw. 
Grupy Inicjatywnej mieszkańców bloków przy ul. Idzikowskiego 2, 4 
oraz 6, z istniejącego osiedla Sadyba wydzielono nowe. W dziewięciu 
budynkach (pierwsze stoją od 1987 r.) już mieszkali ludzie, kolejne, 
albo oczekiwały na odbiór, albo jeszcze trwały nad nimi prace. Nie- 
długo później powstała administracja i wybrana przez mieszkańców 
Rada Osiedla. 
    Osiedle powstawało aż do 1994 roku. W tym czasie zmienił się ustrój, 
zasady funkcjonowania spółdzielni mieszkaniowych. Pierwsi miesz- 
kańcy załapali się jeszcze na przydziały - tu spółdzielnia miała mnó- 
stwo chętnych. Gdy zmiana prawa w 1992 roku sprawiła, że zlikwido- 
wano wszelkie umorzenia kredytów i członkowie otrzymujący miesz- 
kania byli zobowiązaniu pokryć w całości koszt jego budowy jeszcze 
przed otrzymaniem przydziału, to spółdzielnia musiała szukać chęt- 
nych na lokale.
   Tak rozpoczęła się historia kolejnego zabudowywanego terenu           
w granicach spółdzielni. Niegdyś była tu szara, betonowa, odrażająca 
pustynia, a dziś, dzięki niestrudzonemu  wysiłkowi  administracji  oraz

  KORZENIE MOKOTOWA: NAJMŁODSZE DZIECKO „ENERGETYKI” 

 IDZIKOWSKIEGO, CZYLI TRÓJKĄT BERMUDZKI 
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Stuk, puk! To ja, sąsiad
    Pisałam o tym w M6 równo rok temu: „To zaczyna się z nastaniem 
wiosny. A zwykle kończy tuż przed Bożenarodzeniową wigilią. To, 
czyli warkot wiertarek i stukot młotków, kilofów. Sygnał, że gdzieś        
w bloku trwa remont. W wysokich domach z wielkiej płyty, z jakich 
zbudowano w latach 70-tych osiedla „Energetyki”, miejsce remontu 
mieszkania jest dla udręczonym hałasem lokatorów budynku bez 
znaczenia. Zbrojony beton świetnie przewodzi każde wykraczające 
poza standard odgłosy. Można mieszkać na 15 piętrze i cierpieć               
z powodu generalnej przebudowy lokalu usytuowanego 10 kondyg- 
nacji niżej”. 
    Celowo użyłam pojęcia: przebudowa, bo nie chodziło mi o takie 
przedsięwzięcia jak malowanie ścian, czy cyklinowanie podłogi. I na- 
wet nie o natężony hałas, jaki powoduje zmiana tekturowych drzwi 
wyjściowych, instalowanych w epoce Gierka, na solidniejsze, bardziej 
nowoczesne. Wprawdzie borowanie dziur na nowe uchwyty rozsadza 
uszy, ale trwa tylko kilka godzin, można przeczekać. Miałam na myśli 
remont generalny, bo te są plagą osiedli zbudowanych z wielkiej 
płyty. 
    Generalny, to dziś zazwyczaj oznacza przebudowę całego mieszka- 
nia. Konkretnie przesunięcia ścian, a jeśli są nośne, przynajmniej 
wybicia dużego otworu tak, aby z dwóch pokoi zrobić salon. Często 
zlikwidowania wewnętrznych drzwi, czyli wyrwania z betonowej 
zbrojonej płyty żelaznych framug, itd. 
      Wszystkie te przedsięwzięcia wymagają zastosowania specjali- 
stycznych urządzeń, np. maszyn do cięcia uzbrojonego betonu. Ale 
rzadko kiedy w siermiężnych progach PRL-owskich bloków pojawia 
się autoryzowana firma budowlana. Zazwyczaj nowi właściciele loka- 
lu, bo oni głównie są „sprawcami” remontu, dogadują się z dysponują- 
cym jednym robotnikiem majstrem i wierzą mu na słowo, gdy 
zapewnia, że „będzie pan zadowolony”. 
    Termin zakończenia określony jest „pi razy oko”. Wiadomo, remont 
musi potrwać. Zazwyczaj żadnej ze stron się nie spieszy. Właściciel 
ma gdzie mieszkać, a ekipa czasochłonność robót wiąże z wysokością 
zapłaty. A że nie ma odpowiednich narządzi, całe oprzyrządowanie 
ogranicza się do młotków i prymitywnej wiertarki z marketu? To już 
nie jest zmartwienie właściciela.
     Podobnie jak samopoczucie sąsiadów, którym warczenie świdrów 
rozsadza głowy. Nowi właściciele nie znają tych ludzi, nie muszą się 
im kłaniać. A jeśli mieszkanie przygotowywane jest na wynajem (co 
teraz zdarza się bardzo często), na długo pozostaną anonimowi. 
Muszę coś wyznać. Pisząc przed rokiem wspomniany felieton, 
liczyłam na jakąś reakcję ze strony zarządzających spółdzielnią. 
Może obostrzenie regulaminu porządku domowego, jakieś 
uprawnienia dla rad domu i bardziej restrykcyjna kontrola sposobu 
przeprowadzenia remontu?

     Niestety, bez reakcji. Czyżby moje sugestie były zbyt delikatne? 
Zatem konkretnie. Obecnie obowiązujący regulamin porządku 
domowego uchwalony przez Radę Nadzorczą MSM „Energetyka” 
jest z 25 marca 2003 roku. Nie ulega wątpliwości, że przez 15 lat 
zmieniły się okoliczności użytkowania lokali spółdzielczych. 
Przede wszystkim na skutek dużego ożywienia na wolnym rynku, 
wzrostu cen nowych mieszkań z ręki deweloperów, kupno lokalu 
w bloku z czasów Gierka zwłaszcza z takim adresem  jak np. Steg- 
ny, czy Sadyba jest transakcją relatywnie korzystną finansową. 
Tyle, że w takim mieszkaniu trzeba od razu przeprowadzić 
generalny remont… 
     Zaglądam do regulaminu porządku domowego „Energetyki”           
z 2003 roku. W rozdziale IV Podstawowe obowiązki członków                 
i użytkowników lokali spółdzielni czytamy: „Wszelkie przeróbki         
w mieszkaniach, względnie poważniejsze zmiany konstrukcyjne 
(stawianie lub rozbieranie ścianek działowych, przebudowa 
balkonów, loggii, zakładanie krat w oknach, instalowanie 
dodatkowych kranów lub wanien itp.) mogą być dokonane 
jedynie za pisemną zgodą Zarządu Spółdzielni, na koszt 
użytkownika. Członek Spółdzielni przed przystąpieniem do 
generalnego remontu w zajmowanym lokalu (przebudowa ścian, 
okładanie ścian i podłóg okładzinami ceramicznymi, przeróbki 
instalacji wodnych i c.o.) zobowiązany jest do ustalenia jego 
zakresu z Administracją Osiedla”.
     W innym miejscu jest informacja, że cisza nocna obowiązuje od 
godziny 22 do 6 rano i że niedozwolone jest prowadzenie w lokalu 
głośnych prac remontowych (wiercenie, stukanie) po godzinie 20 
we wszystkie dni powszednie, oraz w niedziele i święta. 
    Są w spółdzielni starsze regulaminy, ale ten dotyczący porządku 
i zachowania mieszkańców powinien być wyjątkowo na czasie.         
A na przykład nie uwzględniono w nim, że soboty od lat są niepra- 
cujące i to obowiązuje nawet na budowach. Nie uwzględniono 
przerwy obiadowej, w czasie której małe dzieci śpią, a i emeryci 
często zapadają w rewitalizacyjną ich siły drzemkę. Wreszcie, nie 
ma w tym regulaminie nic o prawie lokatorów do odpoczynku po 
przyjściu z pracy, a także o prawach tych, którzy zarabiają na 
życie pracując z domu. 
    Regulamin jest anarchiczny i dobrze, że daremnie go szukam na 
tablicy ogłoszeń administracji w moim bloku. Przed wywieszeniem 
warto go zmienić, dostosować do nowych czasów, niech służy 
jako argument udręczonym remontami lokatorom w sporze z 
aspołecznymi sąsiadami, których ulubionym sprzętem domowym 
jest wiertarka. Nikomu nie zabraniam remontować mieszkania. 
Mieszkając w bloku trzeba to jednak robić z głową. 

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

zaangażowaniu mieszkańców, po ponad 25 latach mamy tonącą w zie- 
leni, godną pozazdroszczenia enklawę, przyjazną przede wszystkim 
mieszkańcom, ale też zachwycającą przyjezdnych.
    Osiedle liczy łącznie 17 bloków. Jedna nieruchomość, którą należy 
traktować jako wyjątek, położona jest w Śródmieściu, przy ul. Polnej. 
Układ budynków, gdy przyjrzymy się im z lotu ptaka, tworzy luźną, 
swobodną kompozycję opasaną granicami osiedla. Te mają kształt 
trójkąta równoramiennego, od momentu wybudowania Trasy Siekier- 
kowskiej każde z ramion to jednak ruchliwa arteria, stąd czasem miesz- 
kańcy żartobliwie nazywają osiedle trójkątem bermudzkim. Na szczę- 
ście  każdy pojedynczy zatopiony w nim blok otulony jest zielenią, żyje 
własnym życiem, zaś ujmowane razem tworzą jeden spójny organizm.  
Jego sercem jest wielofunkcyjny kompleks rekreacyjny dedykowany 
różnym grupom wiekowym. Dla najmłodszych wybudowano plac za- 
baw, dla młodzieży min. kort tenisowy, boiska do piłki nożnej, koszy- 

kowej i siatkowej, a dla dorosłych urządzenia fitness.  - Ogrodzenie 
obsadziliśmy winoroślą. Zatopione w zieleni boiska, pomimo bliskości 
budynków, nie są uciążliwe dla innych mieszkańców - wyjaśniała w roz- 
mowie z M6, kierownik administracji osiedla. 
   Poważny za to problem, któremu na co dzień stawiać czoła muszą 
mieszkańcy, tkwi w niedogodnościach wynikających z przebiegu ul. 
Czerniakowskiej i Trasy Siekierkowskiej. Ta druga oprócz generacji 
wysokiego poziomu hałasu pośrednio wpłynęła także na ostateczny 
kształt i powierzchnię osiedla. Po jej wybudowaniu, a także wycięciu 
przez firmę Budimex drzewostanu pod nowe budynki mieszkalne, 
jego obszar skurczył się o 1,5 ha. Zamknięty kształt osiedla i raptem 
dwa wjazdy, umożliwiły postawienie szlabanów i pełna ochronę, czym 
osiedle wyróżnia się na tle innych w spółdzielni.  

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie
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    Uwaga, październik to ostatni moment na 
posadzenie kwiatów cebulowych. Kto jeszcze nie 
posadził tulipanów, żonkili, hiacyntów, kroku- 
sów, irysów cebulowych czy czosnków ozdob- 
nych, niech się pośpieszy. Najlepszym okresem 
na sadzenie kwiatów cebulowych kwitnących 
wiosną  jest koniec września. Ale w tym roku jest 
ciepły październik, podobno  ma być ciepła 
długa jesień,  więc posadźmy cebulowe  jeszcze 
w tym miesiącu, póki nie jest za późno.    
    Posadzone jesienią odwdzięczą się nam pięk- 
nymi kwiatami na wiosnę.
    Kwiaty cebulowe  są roślinami wieloletnimi, 
odpowiednio  posadzone i pielęgnowane dają 
piękny efekt przez kilka lat.
    Przed sadzeniem cebul należy dobrze uprawić 
ziemię,  to znaczy  głęboko przekopać dodając 
nawozu „do roślin cebulowych”. Cebulki sadzimy 
na głębokości  dwa razy większej niż wielkość 
cebul. Cebulki tulipanów są przysmakiem dla 
nornic, myszy czy wiewiórek. Dla zabezpiecze- 
nia cebul przed gryzoniami możemy wykorzy- 
stać  specjalne koszyczki, które zakopujemy                
w ziemi razem z posadzonymi  cebulkami. 
Również pozwoli nam to łatwiej odnaleźć cebulki 
po przekwitnięciu w celu przesadzenia. 
Większości cebulowych nie trzeba wykopywać            
i przesadzać co roku. Jednak do tej grupy nie 
należą tulipany. Tulipany należy przesadzać co 
drugi rok, lub nawet co roku. Nie wykopane 
przestają kwitnąć a w rezultacie „zanikają”, gdyż 

nowe cebulki tworzą się pod cebulką starą. 
Wykopujemy je w okolicy lipca, gdy zaschną 
liście. Aby mieć ładne cebulki, po przekwitnięciu 
obcinamy kwiaty . Wykopane cebulki segreguje- 
my na duże i małe. Małe cebulki nie zakwitną na 
wiosnę - sadzimy je gdzieś z boku i zasilamy 
nawozami, zakwitną na następną wiosnę. 
     Od tej reguły jest wyjątek: odmiany botaniczne 
tulipanów są zbliżone do dzikich, naturalnych           
i nie wymagają corocznego przesadzania.
     Kwiaty cebulowe kwitnące wiosną zwykle 
sadzimy właśnie jesienią. Są  jednak również 
cebulowe kwitnące jesienią – to zimowity. To 
idealny sposób na kwiaty kwitnące w ogrodzie do 
późnej jesieni. Cebule zimowitów sadzimy 
jesienią, a zakwitają już nawet po 1-2 tygodniach 
od posadzenia. 
     Zimowity to kwiaty niezwykłe, za którymi 
ciągnie się smutna historia. Usłyszałam ją od 
znajomego Holendra… W czasie II wojny 
światowej, w zimę 1944/45 w Holandii był głód. 
Mieszkańcy Holandii ratując się przed śmiercią 
głodową smażyli i jedli cebulki tulipanów. Gdy 
zapasy tulipanów się skończyły, niektórzy 
zaczęli smażyć cebulki zimowitów. Niestety 
skończyło się to dla nich tragicznie. Zimowity 
zawierają bowiem silną truciznę. 
     Zbliża się okres snu zimowego w ogrodach, 
chcę z Państwem pożegnać się do wiosny.
Wiosennym tematem będzie cięcie drzew i krze- 
wów ozdobnych.

Ogrodnik Ewa

ZIELONYM DO GÓRY:  WSZYSTKO, CO TRZEBA WIEDZIEĆ 
O PIELĘGNACJI PRZYDOMOWEGO OGRÓDKA

Sadzimy cebulowe
   Do wynajęcia mieszkanie 

3-pokojowe + garaż w bloku obok. 
Tel. 604 151 844. 

  Zamienię na większe mieszkanie 
48 m², 3 pokoje, 8 piętro, ciche, 
słoneczne, po remoncie, stan bardzo 
dobry, usytuowane obok Parku 
Dygata. Tel. 501 501 753.

  Kupię mieszkanie o powierzchni  
od  80  do  100 m² w  budynkach: 
Bonifacego 66, 68, 70  oraz Egejska 
15, 17, 17 A, 17 B. Tel. 501 559 683.

  Wynajmę od zaraz spokojnej, 
czystej, niepalącej 1-2 osobie cichą, 
zadbaną, kawalerkę z dużą widną 
kuchnią. Słoneczna, na Stegnach. 
Tel.798 502 055.

  Wynajmę miejsce postojowe               
w garażu przy ul. Egejskiej 17B. Tel. 
604 930 671.

 Do wynajęcia miejsce postojowe  
w garażu podziemnym przy ul. 
Konstancińskiej, przy Sadybie 
Bestmall. Telefon kontaktowy: 736 
828 995.

 Do wynajęcia miejsce postojowe  
w garażu (na parterze) budynku przy 
ul. Bonifacego 66. Tel. 511 92 92 24.

  Wynajmę miejsce postojowe              
w garażu przy ul.Egejskiej 17. Tel: 
501 580 828.

  Wynajmę miejsce postojowe              
w garażu przy ul. Egejskiej 15. 
Kontakt: 667 033 829.

  Kupię mieszkanie: z lokatorem,    
z problemem prawnym, zadłużone 
lub do kapitalnego remontu. Tel.  
796 796 596

  CHCESZ WYNAJĄĆ MIESZKANIE 
LUB POKÓJ? Zajmę się wszystkim: 
przygotowaniem lokalu, zrobieniem 
zdjęć, zamieszczeniem ogłoszenia  
w prasie i internecie, znalezieniem 
najemcy odpowiadającego Twoim 
oczekiwaniom, przygotowaniem 
umowy. Tel. 578 833 477.

   Działka budowlana 5000 m²             
w Jazgarzewie. Prąd, wodociąg, gaz, 
kanalizacja. W otoczeniu domów 
stałych mieszkańców. Do sprzeda- 
nia. Tel. 604 135 178.

 NIERUCHOMOŚCI

AO Bernardyńska 
posiada do wynajęcia 
lokal użytkowy o pow.

 54 mkw na XIII piętrze 
w budynku Bernardyńska 
1A z przeznaczeniem na 
działalność gospodarczą.
Atrakcyjne warunki najmu

Więcej informacji             
22 841 90 37

sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl

Ogłoszenie własne

Mój pierwszy dzień w „Energetyce”
W poprzednim numerze rozstrzygnęliśmy konkurs z nagrodami na najciekawsze historie doty- 
czące pierwszych wrażeń z zamieszkania na osiedlach spółdzielni. Dziś publikujemy kolejny            
z  nadesłanych przez laureatów  tekstów...

Blokowisko, które da się lubić

     Jestem relatywnie świeżym mieszkańcem osiedla Stegny (w nomenklaturze spółdzielni to Steg- 
ny Południe, dla mnie po prostu Stegny), w dodatku trochę niepełnoprawnym, gdyż wynajmuję 
mieszkanie na Korsykańskiej. Nie ma co ukrywać, że wybór „blokowiska” był bardziej koniecz- 
nością niż wyborem – kluczowa okazała się cena, niższa niż w nowych blokach. 
   Nie oczekiwałem wiele, nastawiałem się na tymczasowość w oczekiwaniu na lepsze czasy, ale 
bardzo się… rozczarowałem. Mieszkanie,  jak mieszkanie. Czterdzieści parę metrów, balkon, jest 
winda. Pierwszego dnia największe wrażenie zrobiła na mnie przestrzeń. Widok z balkonu jakie  
go na pewno nie będą mieli mieszkańcy choćby nowego bloku powstającego za sklepem Simply 
[obecnie Auchan - red.], przy inwestycji przy Śródziemnomorskiej. Super boiska, gdzie mogę po- 
grać w koszykówkę, czy piłkę nożną. Oczko wodne nad którym w gorące dni można nieco 
odetchnąć (przy okazji – świetnie byłoby gdyby w tym miejscu ustawić w upalne dni coś na kształt 
kurtyn wodnych). W odległości spaceru można kupić wszystko, co potrzeba, więc skończyły się 
męczące wycieczki do hipermarketów po większe zakupy. Może nie pierwszego dnia, ale polu- 
biłem to blokowisko. Na pewno dzięki mieszkaniu na Stegnach inaczej patrzę na to, gdzie doce- 
lolowo chciałbym mieć własne mieszkanie. Wcześniej w grę wchodziło wyłącznie nowe budownic- 
two, teraz to przekonanie osłabło.

Wojtek Turowski, Stegny

mailto:sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl
mailto:sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl
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  Remontujesz mieszkanie? Po- 
radź się architekta wnętrz absol- 
wentki Akademii Sztuk Pięknych. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje 
godzinowe. Tel. 603 674 590.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

  Mgr sztuki inż.  architekt wnętrz  
z dużym doświadczeniem. Komplek- 
sowe projekty wnętrz mieszkań, 
domów i willi. Profesjonalne porady     
i konsultacje. Tel. 506 450 232.

 Profesjonalna porada w zakresie 
architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

   A-Z remonty. Osobiście, solidnie, 
TANIO! Cyklinowanie, gładź gipsowa, 
malowanie, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka, itp. Tel. 793 97 
44 81.
Usługi remontowe i wykończe- 

niowe: glazura, terakota, malowa- 
nie, gładź, hydraulika, elektryka, 
szafy wnękowe, meble kuchenne, 
panele. Solidnie. Tel. 534 171 786.

  Usługi remontowe, glazura, 
terakota, hydraulika, kompleksowo. 
Tel. 602 378 608. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Złota rączka. Staszek, tel. 572 
791 355. Usuwanie usterek: hydra- 
ulicznych (w tym udrażnianie), 
elektrycz. i inne prace techniczne.

  Adam, złota rączka. Szybko, ta- 
nio, solidnie. Referencje. Wszystko 
co może się zepsuć można napra- 
wić. Kran, gniazdko, drzwiczki, że- 
lazko. Dojazd i wycena gratis, drob- 
ne prace od ręki. Tel. 886 138 679.

  ZŁOTA RĄCZKA - drobne usługi      
i pomoc sąsiedzka, naprawy, wymia- 
ny, montaże, hydraulika, elektryka, 
elektryka, ślusarskie… Zadzwoń, 
zapytaj, na pewno pomogę.                     
Tel. 508 27 67 68.

  Usługi hydrauliczne - pełen 
zakres. Uprawnienia gazowe.                
Tel. 883 699 907.

  ELEKTRYK. Tel. 503 563 035. 
Szeroki zakres, solidnie, terminowo.  
Monitoring, alarmy, projekty. 
Usterki, awarie, nowe instalacje.

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 
wo. Układanie. Profesjonalnie z gwa- 
rancją. Tel. 601 347 318. 

  Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników, żaluzji, rolet, mos- 
kitier, plis, zabezpieczeń do okien, 
ul. Kozłowskiej 1. Tel. 22 296 06 96.

  Okien naprawa, serwis, regulacja 
doszczelnienie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis 
pogwarancyjny. Każdy typ i rodzaj 
okien. Tel. 502 431 461.

 Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

   General and Business English 
with an experienced British native 
speaker teacher. Conversations and 
exams. Adults only please. Call 517 
457 625.

  Angielski u doświadczonej na- 
uczycielki - dzieci powyżej 10 lat, 
młodzież, studenci. Niedrogo. Tel. 
888 751 452.

  ANGIELSKI u doświadczonej 
nauczycielki na różnych poziomach 
zaawansowania - dzieci, młodzież, 
dorośli. Własne materiały.                          
Z dojazdem lub bez. Tel. 507 748 
146 lub 690 926 960.

 Indywidualne lekcje języka 
angielskiego dla dzieci do 14 lat. 
Mówimy po angielsku od razu, bez 
względu na zakres słownictwa. 
Pierwsza lekcja gratis! Ceny od 35 zł. 
Małgorzata. Tel. 531 99 89 44.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podst., gimnazjum, liceum, technikum, 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

   Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - korepetycje. Tel. 603 
229 866.

  FRYZJERKI - Hania i Agnieszka             

z ul. Konstancińskiej zapraszają do 
nowo otwartego Salonu „Pod Włos” 
na ul. Sobieskiego 60. 

  Zadbaj o siebie. Dietoterapia, 
analiza składu ciała, indywidualny 
plan żywieniowy. Tel. 691 311 680.

  Boli Cię kręgosłup, kolana? 
Myślisz, że w Twoim wieku już nic 
nie da się zrobić? Przyjdź do nas, na 
gimnastykę Małgosi z seniorami. 
Odżyjesz w przyjaznym towarzyst- 
wie. Szkoła Integracyjna ul. 
Bonifacego 10. tel. 694 558 700.

  Profesjonalnie - kosmetyka 
lecznicza, manicure i pedicure 
zwykły/hybrydowy, pedicure lecz- 
niczy. Wszystkie narzędzia są stery- 
lizowane. Sadyba, Bernardyńska 5. 
Tel. 660 774 475.

  Podolog. Leczniczy pedicure           
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, od- 
cisków, modzeli, nagniotków, popę- 
kane pięty, wrastające paznokcie. 
Tel. 602 318 066.

 Psychoterapia, tel. 660 565 007.
 PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii     

i Neurologii z 15 letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, 
przemocy, zaburzeń odżywiania 
i nastroju, pocz. własnej wartości, 
probl. wychowawczych. Sadyba,       
tel. 608 222 000.

 Psycholog dziecięcy z 25-letnim 
doświadczeniem. Konsultacje, 
diagnoza, terapia dzieci 3-10 lat, 
porady, psychoedukacja dla 
rodziców. Sadyba, tel.539 605 458.

  Jeśli Twój bliski potrzebuje 
opiekunki - zadzwoń: 730 344 341. 
Pomagamy ludziom starszym                      
i chorym. 

  Pielęgniarka na emeryturze, 
zaopiekuje się starszą osobą. Praca 
na godziny 2-3 razy w tygodniu 
(spacery, czytanie, zakupy, pomoc      
w domu, itp.). Tel. 663 150 706.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  Parking strzeżony 24h. Ulica 
Czarnomorska 17. Wolne miejsca 
parkingowe. Tel. 512  411 343. 
Zapraszamy.

 Kredyty taniej. Jeśli szukasz 
tańszego kredytu niż aktualny lub 

potrzebujesz nowego zadzwoń:         
533 504 800,  Magda.

  Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - internet, usuwanie 
awarii, zabezpieczenie komputera 
506 077 327.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  „Chór od Serca” - śpiewaj razem        
z nami.10 zł pln/miesiąc. Centrum 
Kultury Wilanów ul. Kolegiacka 3, 
piętro II, Warszawa. Spotkania 
poniedziałki godz. 20:00 do 22:00.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

 MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
uzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

  SKLEP  OGRODNICZO-DROGE- 
RYJNY zaprasza przez cały rok. Pn-pt. 
10-18, sob. 10-13. Czerniakowska 
32 nr 3 - pawilon obok placu zabaw.  

  KRAMP-PEST Deratyzacja, de- 
zynsekcja, dezynfekcja, zabezpie- 
czenia sanitarne. Usuwamy pluskwy, 
karaluchy, szczury i wszelkie inne 
szkodniki. Tel.690 231 843.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com

  ZŁOTO-SREBRO-WYRÓB-
-NAPRAWA-SPRZEDAŻ. Tel. 
601 736 815, ul.Barcelońska 1.

  JPK_VAT, KPIR, doradztwo 
podatkowe, rozliczenia z urzędami 
skarbowymi. Tel. 602 240 135,           
22 840 33 76.

  ADWOKAT rodzinny, rozwód, 
alimenty, kontakty, podział majątku 
- doświadczenie. Tel. 798 035 404. 

 RADCA PRAWNY - rozwody, spad- 
ki, umowy (w tym kredyty frankowe), 
odszkodowania, windykacje, pełna 
obsługa przedsiębiorców.                          
Tel. 690 876 653.

  SKUP KOMIKSÓW. Skupujemy 
starsze wydania jak i nowe tytuły, 
pojedyncze sztuki i całe kolekcje. 
Natychmiastowy dojazd i płatność. 
Tel. 730 450 230.

 Kolekcjoner i pasjonat starych 
zegarków ręcznie nakręcanych 
poszukuje do kupna czasomierzy 
różnych marek. Tel. 662 050 095. 

   RÓŻNE

Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  737 38 98 98  (uwaga! nowy numer). 
Ogłoszenia do następnego wydania  przyjmowane są   do 10 grudnia 
2018.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

REKLAMA W M6 
JUŻ ZA 100 ZŁ! 

ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm. 
DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ NA DOLNYM 

MOKOTOWIE. 
m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34

 USŁUGI REMONTOWE

mailto:korepetycjeniemiecki@onet.eu
mailto:korepetycjeniemiecki@onet.eu
mailto:szelwina@wp.pl
mailto:szelwina@wp.pl
mailto:beabetty2014@gmail.com
mailto:beabetty2014@gmail.com
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl


 nr 6/2018 (118)

16!

Stegny Południe piszą swoją 
historię. Podziel się wspomnieniami 
i zgarnij nagrody

    Do końca listopada nadsyłać można prace i materiały na kon- 
kurs zorganizowany przez administrację z ulicy Portofino pt. 
„Stegny Południe we wspomnieniach mieszkańców”.  Zebrane 
materiały utworzą publikację - album pt.: ,,Mokotowskie histo- 
rie: Osiedle Stegny - Południe”. 
   Pytania konkursowe można znaleźć na stronie internetowej 
administracji osiedla (opublikowaliśmy je także w poprzednim 
numerze M6; 5/2018). Dla autorów najciekawszych materia- 
łów przewidziano nagrody pieniężne: I miejsce - 600 zł, 2 miej- 
sce - 500 zł, 3 miejsce - 400 zł. Rozstrzygnięcie konkursu na- 
stąpi 21 grudnia  2018 roku.

Energetyczna Liga Mistrzów                   
w nowej formule
   Trwają rozgrywki dziewiątej już edycji międzyosiedlowych rozgrywek           
w piłkę nożną. Po raz pierwszy mieszkańcy rywalizują w dwóch ligach.              
W każdej lidze gra sześć drużyn, a kluczem do podziału były wyniki z po- 
przedniej rundy. Do pierwszej ligi awansuje zwycięzca drugiej ligi, przed- 
ostatnia drużyna z pierwszej zagra baraż z wicemistrzem drugiej o miej- 

sce wśród najlepszych. Zaplanowano trzy serie spotkań, tak więc przed zawodnikami łącznie 
piętnaście spotkań.
   Na półmetku rozgrywek w pierwszej lidze liderem jest Sadybiakos, ale zapowiada się, że o zwy- 
cięstwo walczyć będą do końca również drużyny Sadyby i Denar Club Stegny Południe. Bardziej 
klarownie wygląda sytuacja w drugiej lidze. Liderem jest nowy zespół Furia, który dopiero w siód- 
mej kolejce znalazł pogromce w postaci drużyny Administracja-M6.
  Mecze odbywają  się w poniedziałki i czwartki o 20 i 21 na boiskach udostępnianych przez 
administracje Stegien Południe i Idzikowskiego. Zainteresowani wciąż mogą zgłaszać się do 
organizatorów i dołączyć do już grających, nowe drużyny przyjmowane będą od rundy wiosen- 
nej 2019. Kontakt: energetycznaLM@wp.pl, facebook.com/EnergetycznaLM.

Drużyna Mecze Punkty Bramki
I ligaI ligaI ligaI ligaI liga

1. Sadybiakos 7 16 60-37

2. Sadyba 9 13 77-59

3. Denar Club SP 7 13 84-46

4. FC Galacticos 6 8 42-52

5. Są Gorsi 7 7 36-81

6. Sadybianka 8 5 45-69

II ligaII ligaII ligaII ligaII liga

1. Furja 7 18 69-31

2. 07 Do Przerwy 8 16 58-61

3. X-Man United 6 10 48-40

4. Administracja-M6 7 9 43-50

5 Idzik 303 6 4 37-48

6. Park Ekipa 8 2 28-53

SPÓŁDZIELNIA NA WESOŁO

Administratorze, 
łap Pan kaczki!
Mieszkanka Stegien Rożek alarmuje w Internecie: „Pod 
moimi oknami na ulicy Burgaskiej 6 od strony Sobieskiego 
chodzą od wczoraj 3 kaczki. Jak mogę się domyślić, uciekły         
z oczka wodnego ze Stegien Południowych. Czy ktoś się               
w ogóle interesuje tymi zwierzętami? Jest to bardzo częsta 

sytuacja, że te kaczki błądzą po całych Stegnach. Czy powinnam 
to gdzieś zgłosić?  Czy ktoś przyjedzie, złapie je i „odstawi” na miejsce?”

Nas w redakcji sprawa swawolnie migrujących między osiedlami kaczek 
również poważnie zaniepokoiła. W rezultacie naszej interwencji u właściwych 
służb spółdzielni, kaczki zostały pouczone i poinformowane o bezwzględnym 
nakazie pozostawania w ramach granic osiedla Stegny Południe. W przeciwnym 
razie sprawa zostanie zgłoszona do Działu Członkowskiego. Jednocześnie 
prosimy o zgłaszanie podobnych incydentów bezpośrednio do redakcji lub 
właściwej administracji.

OEK „Sadyba” zaprasza dzieci i młodzież na turniej 
w tenisa stołowego . Odbędzie się on w ostatnią 
sobotę miesiąca  -  27 października, początek                
o godzinie 10.00. Dla zwycięzców przewidziano 
atrakcyjne nagrody!  Zapisy pod numerami 
telefonów 22 842 59 08  lub  608 554 398.

TURNIEJ 
TENISA 
STOŁOWEGO

Na poważnie w OEK „Sadyba”
Słynne arie i melodie w wykonaniu solistów Teatru Wielkiego Opery 
Narodowej można było usłyszeć podczas koncertu  muzyki poważnej 
„Zacznijmy od Straussa” zorganizowanego w ośrodku przy Korczyńskiej.

Kiedyś to były chodniki...
Stegny, 1975. Na zdjęciu rejon ulicy Maltańskiej. Dla 
porównania - spółdzielnia w 2017 r. wydała na remont 
chodników i dróg osiedlowych blisko 1 mln zł. W  tym 
roku, do czerwca na ten cel przeznaczono 600 tys. zł.
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Znalezione na facebook.com/PodworkoNasze
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